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Zdravé a veselé

Charitativní akce Movember končí. Včera si své knírky dali hromadně oholit zaměstnanci Fakultní nemocnice Plzeň. MAFRA
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Vyhazov pro
Robinsona
Italský Robinson, 79letý
Mauro Morandi, žije
odloučeně na ostrově
Budelli mezi Sardinií
a Korsikou už bezmála
třicet let. Úřady ho chtějí
vystěhovat. STRANA 7

Jméno po
šampionech
Mohou rodiče, fotbaloví
fandové, pojmenovat syna
Griezmann Mbappé na
počest mistrů světa
Antoina Griezmanna
a Kyliana Mbappého? To
teď řeší ve Francii. STRANA 17

Svátek slaví: Ondřej

30. 11. – 2. 12. 2018

-20%
na dárkové kartě
nebo -10 % ihned*

*Více na www.kika.cz

Letní, nebo zimní?
Čas rozděluje Evropu
Konec. Evropské země se dohodly na konci střídání dvou časů, ale nemohou se shodnout, který zrušit.
Řekové. Jako jediní si dál chtějí přeřizovat hodinky. Zmatek. Problémy se dají čekat na železnici STRANA 3
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Německo údajně pohrozilo
uzavřením hranic s Polskem
a Českou republikou, a to
kvůli volnému přístupu
z těchto zemí, který zvyšuje
kriminalitu. Starostka města
Vejprty ležícího přímo na hra-
nici všakmá odlišné informa-
ce. „Mám tu čest se setkávat
i s německými policisty. Mi-
nulý týden jsme měli čes-
ko-německé jednání a hovoři-
lo se o tom, že naše oblast má
nejnižší kriminalitu. I Němci
si libovali, že ubylo krádeží,
a nepadlo ani slovo o zvýšené
kriminalitě,“ řekla starostka
Jitka Gavdunová na Rádiu Im-
puls. Pokud by se Německo

skutečně rozhodlo hranice
uzavřít, znamenalo by to vel-
ký dopravní kolaps. „Města
Vejprty a Bärenstein jsou od
sebe oddělena jen potokem.
Takže hraniční přechod je
vlastně ulice. Jistě si dovede-
te představit, jaké by vznika-
ly kolony.“ Gavdunová si ale
přece jen postěžovala. Vadí
jí, že Němci do Vejprt vyváže-
jí odpad. Jejímu úřadu se ně-
kolikrát podařilo hříšníky vy-
pátrat. „Bohužel se to strašně
složitě dokazuje,“ dodala pro
Radio Impuls.
Pořad Tři Impulsy na tělo po-

slouchejte každý všední den
v 8.20 na Rádiu Impuls. MET

Policii se stále
nedaří vyslechnout
premiérova syna.

Dcera premiéra z prvního
manželství Adriana Bobeko-
vámůže být podle serveru Se-
znam Zprávy dál stíhána
v kauze Čapí hnízdo. Soudní
znalec podle něj předal poli-
cii výsledky zkoumání zdra-
votního stavu Bobekové,
podle kterých jejímu stíhání
nic nebrání. Premiér Andrej
Babiš dříve řekl, že jeho dce-
ra trpí bipolární poruchou.
V kauze čerpání téměř pa-

desátimilionové dotace na
farmu Čapí hnízdo u Olbra-
movic byli obviněni premiér

a šéf ANO Babiš, jehomanžel-
ka Monika, švagr Martin He-
rodes i dvě dospělé Babišovy
děti z prvního manželství –
Adriana Bobeková a Andrej
Babiš mladší.
Policii se stále nedaří vy-

slechnout premiérova syna,
jehož slova pro Seznam před
pár dny eskalovala politickou
krizi. Prohlásil totiž, že jeho
otec ho chtěl uklidit, a tak
byl nedobrovolně na Krymu.
„Můj otec chtěl, abych zmi-

zel. Kvůli stíhání Čapího hníz-
da,“ řekl doslova Babiš mlad-
ší. Premiér na to reagoval, že
jeho syn, za nímž se reportéři
vypravili do Švýcarska, trpí
schizofrenií, že byl na Krymu
dobrovolně a nikdo ho ne-
skrýval. Radiožurnálu se ve
spolupráci s rádiem Svobod-

ná Evropa podařilo na Ukraji-
ně vypátrat údajnou přítelky-
ni premiérova syna Andreje
Babiše mladšího, se kterou se
seznámil na Krymu. iDNES.cz

Hranice. Problémy
na čáře s Německem

inzerce

Potřicáté
V Jihlavě soutěžili žáci
více než třiceti středních
škol a učilišť z České re-
publiky, Německa a Slo-
venska ve 30. ročníku sou-
těže Mladý módní tvůrce.
Hodnotili je profesionálo-
vé oceňovaní na meziná-
rodním poli. Soutěž mla-
dým lidem nabízí nejen zís-
kání zkušeností a prezen-
taci vlastního umu na ve-
řejnosti, ale i budoucí pra-
covní příležitosti. 3x ČTK

Dcera Babiše
může být stíhána

Jak a proč vzniká vztek a kdy
nás ovládá? Můžeme zvlád-
nout emoce a agresivitu? Po-
dobnými otázka-
mi se zabývá in-
struktor sebeobra-
ny na pražské Poli-
cejní akademii
Jan Kadlec, který
pro tuzemské čte-
náře přeložil a svý-
mi zkušenostmi
doplnil knihu
Američana Rory-
ho Millera Komu-
nikace v konflik-

tu. Unikátní systém pracuje
s prehistorickými úrovněmi
mozku ovládanými pudy

a emocemi. V ja-
kých situacích se
z nás podle Kadle-
ce pomyslně sta-
ne ještěr a kdyna-
šemu mozku
vládne opice?
A proč je politika
z principu právě
opičí záležitost?
Čtěte v novémvy-
dání týdeníku
Téma. MET

Předplatné
na celý rok 2019 za

336 Kč
www.zahradkar.org/me
Tel.: +420 222 780 739

Perfektní tip na vánoční dárek!
Časopis Zahrádkář s přílohou Zahrádkářka.
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Přítelkyně Babiše ml.

Reportéři vypátrali
přítelkyni Babiše mladšího.

● Třicetiletá Jelizaveta má
podle serveru iRozhlas.cz
jednopokojový byt v průmys-
lovém městě Krivoj Rog na
východě Ukrajiny. Čím se
Jelizaveta živí, není jasné.

● Od loňského podzimu se
na fotkách s ní objevuje
i Babiš mladší. Letos v září
ke společné fotce Jelizaveta
napsala, že jsou už rok pár.

Téma. Kdy mozku
vládne opice
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PAVEL
HRABICA
pavel.hrabica@metro.cz

Se zavedením jed-
notného času v EU
bude fuška. Státy
se neshodnou,
který si nechat.

O tom, že bymělo skončit stří-
dání časů, rozhodla v anketě
vyhlášené Evropskou komisí
(EK) letos v létě jen slabá nad-
poloviční většina z 4,6 milio-
nu hlasujících lidí a firem. EK
i přesto tvrdí, že jarní a pod-
zimní přeřizování hodino-
vých ručiček skončí. Jen se
neví kdy. Ukazuje se totiž, že
členské státy Evropské unie
nemají jasno, který ze dvou
časů by zavedly. Mohlo by to-
tiž dojít k tomu, že sousedi
v jednom časovém pásmu by
měli hodinky nařízené různě.
Těžkou hlavu mají z nejas-

ností především dopravci.
„Doufáme, že k takové situa-
ci nedojde, aby státy ve střed-
ní Evropě, kde operujeme, ne-
měly stejný čas,“ reagoval na
dotaz deník Metro mluvčí
Českých drah Radek Joklík.
Představovalo by to podle
něho náklady na nový soft-
ware i další náklady na ne-
ustálé informování cestují-
cích. „Bylo by absurdní, kdy-
by se například během jízdy
jednoho spoje přes tři státy
třikrát měnil čas,“ komentu-
je situaci Aleš Ondrůj, mluvčí
RegioJetu. „Znamenalo by to
komplikovanější orientaci
pro cestující, kteří by z časů
odjezdů a příjezdů složitě zjiš-
ťovali, jaká bude celková jízd-
ní doba spoje,“ vysvětluje
Aleš Ondrůj. Řešení takové si-
tuace by podle něho bylo stej-

né, jako když dnes spoje jezdí
na Ukrajinu, do Rumunska
nebo do Velké Británie. Pro
cestující by to znamenalo, že
na dálkových vlakových a au-
tobusových jízdenkách z jed-
né země do druhé by měli
uváděné časy podobně, jako
to je na letenkách.
„V civilním letectví se totiž

používá univerzální čas
(UTC), který prakticky odpoví-
dá času greenwichskému,“
vysvětluje Tomáš Vláčil, ředi-
tel provozu terminálů Letiště
Praha. Je to právě kvůli přele-
tu časových pásem. Proto se
letecké společnosti a letiště
domlouvají na jednom uni-

verzálním čase. „Pro cestující
se ale UTC čas nepublikuje
a přepočítává na lokální,“ do-
dává Vláčil a říká, že lokální
čas přistání je na letence
i v informačních systémech.
Ještě na sklonku tohoto

léta se zdálo, že přechod na
jednotný čas nebude pro-
blém a naposledy si přeřídí-
me ručičky hodinek příští
jaro, maximálně na podzim.
Rakousko, které nyní předse-
dá Evropské unii, však poža-
duje více času a přesun koneč-
ného rozhodnutí až na rok
2021. Problém je i v tom, jaký
čas jednotlivé státy preferují.
Například Dánsko a Finsko

by daly přednost klasickému
zimnímu času.
Pokud by se ve státech zave-

dl čas, který nejvíce vyhovuje
jejím obyvatelům, mohl by
být problém. Například Češi
se podle ankety Evropské ko-
mise kloní spíše k tomu zim-
nímu, zato Slováci, Poláci
a Němci si vybrali letní. Ten
by chtěly také jižní státy sta-
rého kontinentu. Hlavu si po-
stavili Řekové. Líbí se jim stá-
vající systém. V létě letní,
v zimě zimní čas.

Letní čas byl poprvé zaveden v roce 1916 ve Švédsku

Zmatky v časech prožívala Evro-
pa už v sedmdesátých letech
minulého století. Ani tehdy ne-
byla jednotná.

● Od konce 40. až do 70. let
platil v evropských státech
jednotný zimní čas.

● Kvůli úsporám energií po
velké ropné krizi v roce 1973
se začaly hodiny měnit
v různých zemích Evropy.

● Jako první zavedla letní čas
Francie. Jednotně měl být
zaveden v roce 1978, ale kvůli

protestům zaměstnaneckých
svazů v Rakousku a Německu
bylo sjednocení časů
odloženo.

● Socialistické státy zaváděly
letní čas na konci 70. let. Polá-
ci například už od roku 1977.

● Tehdejší západní Německo
mělo letní čas dokonce pozdě-
ji než my a NDR. Spolková
republika přistoupila na letní
a zimní střídání času v roce
1980 kvůli západním souse-
dům, i proto, aby nebyl jiný
čas v západních sektorech
rozděleného Berlína.

Rusové chtěli zimu

2014
Rok, kdy byl v Rusku definitiv-
ně uzákoněn celoroční a „věč-
ný“ zimní čas. Rusko zrušilo
střídání v roce 2011, zavedlo
letní čas. To se lidem nelíbilo
a vynutili si změnu.

Citát

Zrušení letního času
bych neuvítal, já mám
prostě rád dlouhé
letní večery. Jiný
důvod v tom není.
MIROSLAV KALOUSEK, POLITIK

Angelini Pharma Česká republika s. r.o., Páteřní 7, 635 00 Brno, www.angelini.cz

ACUTIL OBSAHUJE
VYVÁŽENÝ POMĚR LÁTEK
PRO PODPORU PAMĚTI A KONCENTRACE
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Doplněk stravy Acutil
žádejte ve vaší lékárně –
například i jako dárek
pro vaše blízké.
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Rozvod byl
promyšlený
Hokejových soubojů sehrál
tisíce, ale ani dohromady
se možná nerovnají tomu,
o co bojuje teď. Tomáš Ple-
kanec pro včerejší Maga-
zín DNES promluvil o drs-
ném rozvodu s Lucií Von-
dráčkovou, se kterou má
dva syny. „Teď vidím, jak
bylo všechno promyšlené
a připravené. A já to celou
dobu nevěděl,“ řekl v roz-
hovoru. Hokejista je pře-
svědčený, že jeho manžel-
ka rozchod dlouho chysta-
la. „Doufám, že rozum vy-
hraje nad penězi. Nechci,
aby si kluci jednou četli ně-
jakou další špínu o svých
rodičích. Nechci je ode-
hnat od jejich mámy. Vím,
že ji potřebují, a nemůže
to být buď já, nebo ona.
Hledám kompromisy,“ tvr-
dí známý hokejista. MAFRA

Servilita vůči Hitlerovi

1940
Rok, kdy španělský diktátor
Francisco Franco zavedl
v zemi stejný čas, jako byl
v Berlíně. Důvod? Aby si
mohl s Adolfem Hitlerem
telefonovat ve stejnou dobu.

Rozhodovalo uhlí

1979
V tomto roce zavedlo letní
a zimní čas Československo.
Mohla za to energetická
krize z předcházející zimy.
Cílem bylo šetřit uhlí na
výrobu elektřiny a tepla.

Střídání časů bude asi
přežívat ještě dlouho

inzerce
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Češi si užívají na
cestách podzim,
advent i období
svátků.

Prosinec bývá ve městech
mrazivý, ale často bez sněhu.
Čím dál více lidí se tedy vydá-
vá na hory, a to klidně i přes
Vánoce. Většinou si pobyt
zpříjemňují kromě lyžování
i návštěvou ve wellness.

„Vánoční pobyty se vždy
snažíme připravit tak, aby si
naši hosté opravdu odpočinu-
li, nemuseli se o nic starat
a jen si užívali volné chvíle se
svými blízkými,“ říká Tomáš
Blabla, generální ředitel Re-
sortu Valachy Velké Karlovi-
ce a dodává, že klientela vá-
nočních pobytů je velmi růz-
norodá. „Jde o rodiny s dět-
mi, mladé bezdětné páry i se-
niory. Tím, co je spojuje, je
touha nenechat se stresovat

předvánočním shonem a pří-
pravami,“ přidává Blabla.
Vmístních hotelech Lanter-

na a Horal budou navíc na-
chystány i doprovodné pro-
gramy. „Pro hosty máme při-
pravený v den před Štědrým
dnem program zaměřený na
místní valašské tradice smož-
ností vyzkoušet si různá ře-
mesla – broušení skla, vyřezá-
vání ze dřeva či zdobení per-
níčků. Pro velký úspěch zopa-
kujeme i zpívání koled nebo
projížďky v koňském povo-
zu,“ doplňuje Tomáš Blabla.
Někomu je ale v Česku pří-

liš zima, a tak si chce užít ne-
tradiční Vánoce v teplých kra-
jích. „Mnoho Čechů se roz-
hodlo strávit letošní svátky
v teplých krajích pod palma-
mi. Nejžádanější destinace to-
hoto období a během Vánoc
jsou Spojené arabské emirá-
ty, Omán, Katar a Kapverdské
ostrovy,“ nabízí nevšední ře-
šení mluvčí CK Fischer Jan
Bezděk.

Velká cestovatelská vlna
propukla už v minulých týd-
nech. Podle Asociace cestov-
ních kanceláří vycestovalo
v říjnu a listopadu deset pro-
cent Čechů do okolních stá-
tů. Především na Slovensko,

do Maďarska a také Rakous-
ka. „Trend, který jsme v po-
sledních letech zaznamenali,
vypovídá o tom, že návštěvní-
ci volí kratší pobyty na tři až
čtyři dny, zato se vracejí něko-
likrát do roka, popisuje Petr

Slyško, obchodní manažer lá-
zeňského komplexu SPA
Aphrodite v Rajeckých Tepli-
cích. Podle něj počet návštěv-
níků z Česka trvale stoupá
a letos už dosáhl třetiny
všech návštěvníků komple-
xu.
Řada z nás ale vyráží také

za různými aktivními víken-
dy. Poměrně teplý podzim lá-
kal Čechy na hory i za pozná-
vacími zájezdy. Například
podle ředitelky Slevomatu
Marie Havlíčkové na tomto
portálu vzrostl počet proda-
ných zájezdů v těchto katego-
riích oproti loňsku o dvacet
procent.
„S klesajícími teplotami se

výběr zákazníků orientuje
především k wellness-poby-
tům. Díky dobré ekonomické
situaci je patrné, že víkendy
si chtějí Češi hlavně užít. Pro-
to vyrážejí na výlety či víken-
dové pobyty opakovaně a ne-
váhají za ně připlatit,“ všímá
si Havlíčková. PAVEL URBAN

Sportuchtiví fanoušci si užijí během
prosince žně. Ať už u televizních obra-
zovek, nebo přímo na sportovištích.
Tři velké akce se totiž konají na čes-
kém území.
Vše odstartuje už zítra florbalové

mistrovství světa v Praze. Český tým
chce před domácím publikem získat
medaili. Po jeho finále v neděli 9. pro-
since se do O2 areny přesunou koně.
Od 13. do 16. prosince se tu totiž koná
parkurové Global Champions Prague
Playoffs i s účastí týmu Prague Lions,
ve kterém jsou také Češi Aleš Opatr-
ný a Anna Kellnerová. „Z pohledu par-
kurového skákání se jedná o akci zce-
la unikátní, žádnou podobnou jsme
v rámci tohoto sportu v České republi-
ce dosud nehostili,“ říká šéf organi-
začního výboru Jan Andrlík. Sportov-
ní žně se přesunou do Nového Města
naMoravě, kde se od 17. do 22. prosin-
ce pojedou závody Světového poháru
v biatlonu. Tento seriál startuje v ne-
děli ve slovinské Pokljuce.
Na zmíněné akce se těší také sázka-

ři. „Reprezentační akce v populár-
ních sportech mají vždy potenciál
oslovit i takzvané sváteční sázkaře,
kteří jinak kurzové sázky až tak nevy-
hledávají, ale na svůj národní tým
nebo oblíbeného sportovce si vsadí.
Pokud navíc sportovní událost probí-
há v Česku, je tento efekt ještě silněj-
ší,“ říká pro Metro mluvčí sázkové
kanceláře Fortuna Petr Šrain.
Ten také zmiňuje důležité aspekty

pro florbalové MS i SP biatlonistů.

„Florbal už řadu let patří mezi maso-
vé sporty s širokou základnou, české
zápasy se budou hrát před naplněnou
halou v přímémpřenosu České televi-
ze, máme medailové ambice, při této
konstelaci se šampionát v Praze nepo-
chybně stane historicky nejsázeněj-
ším florbalovým turnajem,“ uvádí
Šrain a dodává: „Světový pohár v No-
vém městě bude platit za jeden z vr-
cholů biatlonové sezony. Určitě je zá-
sadní, jak se bude dařit českým repre-
zentantům.“ PUR

Biatlonistka Veronika Vítková MAFRA

Výhled z běžek na Beskydy WWW.LANTERNA.CZ

inzerce

Nabitý sportovní měsíc.
Florbal, parkur i biatlon

FRANTIŠKOVY LÁZNĚ – Investujte do svého zdraví
s františkolázeňskou léčbou!
Sanatorium Dr. Peták – lázeňský dům nabízí

SUPERTÝDEN s polopenzí a 30 léčebnými procedurami
– Intenzivní 8denní léčebný týden s vyv užitím všech tří přírodních zdrojů

LLLéééčččebbbnýýý program:
- 1 x konzultace s odborným lékařem
- 3 x slatinný zábal lokální
- 3 x slatinná koupel celková
- 3 xmineráárální perličková koupel
- 5 x plynové injekce do oblasti velkýýkých kloubů či páteře
- 3 x solná jeskyykyně s muzikoteraarapií
- 2 x obličejovámasáž
- 2 x klasickámasáž částečná
- 2 x reflexní masáž částečná
- 1 x baňkování
- 2 x lymfatickámasáž přístrojová
- 1 x ošetření pleti galvanickou žehličkou
- 2 x elektrická stimulace hýžžýžďovýývých popř. břiiřišních svalů

Vyyyužíváme
sirno-železitou rašelinu – peloidy – jedinou tohoto složení na světě
unikátní uhličitou hydrokřemičitou minerální vodu Štěpánku, přivedenou
přímo do lázeňského domu, ke všem koupelím i k pitné kúře
zřídelní plyn – směs přírodního CO2 a inertních plynů – argon, radon, xenon
– k aplikacím plynovýývých injekcí do akupresurních bodů s lokálním (proti boles-
tem) i celkovýývým (posilují obranyschopnost organismu jako celku) účinkem.

Klienti zdravotních pojišťoven VoZP, ČPZP a OZP mohou mít rozšířřířený rehabilitač-
ní program po předložení doporučení FTTFT nebo K na ambulantní rehabilitační léčbu.
Bonus – odpolední občerstvení (zákusek + čaj nebo 2 dl moravského vína), v pátek
večeře formou rautu a živá hudba k poslechu a tanci.
Vnitřní bazén, sauna, solná jeskyně, balneopark s venkovním bazénem, Kneippo-
výývým chodníkem a venkovními posilovacími stroji.

„ PROMOJE ZDRAARAVÍ NENÍ NIC DRAARAHÝ“
Vhodný dárek s možností vyyvyužití během celého roku 2019. Dárkovýývý poukaz vyyvystavíme.

Lázeňské sanatorium Dr. Peták, Františkovy Lázně,
Tel: 354 508 100, hotelpetak@email.cz

www.sanatoriumpetak.cz
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Cena poby
tu

za 1 osobu ve

dvoulůžko
vém pokoji

(ubytování
,

polopenze
, léčba)

14 900 Kč.

Vyrážíme z domu i na Vánoce.
Do wellness, na hory či k moři

Sportovec roku

21. 12.
V pátek 21. prosince večer se uskuteč-
ní vyhlášení jubilejního 60. ročníku
ankety Sportovec roku. Největší favo-
ritkou je Ester Ledecká, která na olym-
piádě v Pchjongčchangu získala zlato
v alpském lyžování i snowboardingu.
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Rozhodlo až druhé
kolo voleb. První
žena v této roli
se funkce ujme
16. prosince.

Šestašedesátiletá Salome Zu-
rabišviliová vyhrála ve dru-
hém kole gruzínských prezi-
dentských voleb ziskem
59,52 procenta hlasů.
Narodila se gruzínským po-

litickým emigrantům, kteří
před rudým terorem v roce
1921 odešli do Francie. Tam
také získala vzdělání na
prestižních školách. Poté se
v roce 1974 dostala na dráhu
diplomatky. Působila v Římě,

v OSN, Bruselu i Washingto-
nu. Rodnou zemi svých rodi-
čů navštívila poprvé v roce

1986. V roce 2003 byla jmeno-
vána francouzskou velvyslan-
kyní v Gruzii. Krátce nato,

v březnu příštího roku, ji pre-
zidentMichail Saakašvili jme-
noval gruzínskou ministryní
zahraničí.
Tou byla do roku 2005 a za

přispění francouzského prezi-
denta Jacquesa Chiraka získa-
la gruzínské občanství. Záro-
veň byla uvolněna z francouz-
ských diplomatických slu-
žeb. Její příchod do vlády vy-
volal spory, neboť jí vytýkali
špatnou znalost gruzínštiny
a neznalost ruštiny. V politi-
ce se udržela do roku 2010.
O dva roky později jí zemřel
manžel, gruzínský novinář
Janri Kashia.
Do letošních prezident-

ských voleb Zurabišviliová
šla jako nezávislá kandidátka
s podporou vládní strany Gru-
zínský sen. ŠK a ČTK

Peter Hraško, šéf elitní jed-
notky slovenské policie
(NAKA), v závěru roku ve
funkci skončí. Rozhlasové sta-
nici Expres to řekl slovenský
policejní prezident Milan Lu-
čanský a policie to také potvr-
dila na sociální síti.
Hraško čelil kritice za po-

stup při vyšetřování anonym-
ního trestního oznámení na
organizátory dřívějších mo-
hutných protivládních pro-
testů, kvůli kterému bylo pro-
ti němu zahájeno disciplinár-
ní řízení. NAKA organizátory

demonstrací vyslýchala a žá-
dala od nich výpisy ze soukro-
mých účtů kvůli oznámení,
že tito lidé připravovali pře-
vrat a že je platí americký fi-
nančník George Soros.
Zmiňované demonstrace

začaly po únorové vraždě no-
vináře Jána Kuciaka a jeho
partnerky. Vražda v zemi vy-
volala politickou krizi, jež vy-
ústila v demisi premiéra Ro-
berta Fica. Když se o vyšetřo-
vání občanských aktivistů za-
čala zajímatmédia, policie vý-
slechy přerušila.

Policejní prezident postup
policie při vyšetřování organi-
zátorů protestů nejprve brá-
nil, později po analýze přípa-
du ale informoval o pochybe-
ních NAKA v případu. Ano-
nymní oznámení na zástupce
iniciativy Za slušné Sloven-
sko podle dostupných infor-
mací obdržel přímo Hraško.
Toho média označují za blíz-
kého bývalému vedení poli-
cie i exministrovi vnitra Ro-
bertu Kaliňákovi, jenž po
vraždě Kuciaka skončil ve
funkci ministra. ČTK

Salome Zurabišviliová, gruzínská hlava státu AP

Zprávy krátce

Deutsche Bank
kontrolovali
kriminalisté
Šest poboček největší ně-
mecké banky Deutsche
Bank ve Frankfurtu nad
Mohanem a okolí včera
prohledávalo na 170 čle-
nů kriminální policie,
prokuratury a daňové in-
spekce. Hledali důkazy
o praní špinavých peněz.
Vyšetřovatelé zkoumají
činnost dvou zaměstnan-
ců banky, kteří údajně
pomáhali klientům za-
kládat firmy v daňových
rájích za účelem praní
špinavých peněz.

Kyjev si stěžuje
na blokádu
Kreml včera popřel ukra-
jinská obvinění z bloká-
dy azovských přístavů
a ujistil, že Kerčský prů-
liv je otevřen plavbě,
a to i ukrajinským lo-
dím. Mluvčí ruského pre-
zidenta nicméně dodal,
že občas kvůli špatnému
počasí může Kerčský pří-
stav, který průliv spravu-
je, plavbu regulovat. Na-
pětí mezi Ukrajinou
a Ruskem stoupá od ne-
dělního incidentu u Kerč-
ského průlivu, kde ruští
pohraničníci ostřelovali
a zadrželi tři lodě ukra-
jinského vojenského ná-
mořnictva i s posádka-
mi. Při tomto prvním oz-
brojeném střetu Rusové
zranili tři Ukrajince. Ně-
kolik jich bylo již posta-
veno před soud. ČTK

Hudební styl reggae byl za-
psán na seznam světového
kulturního dědictví UNESCO.
Je typický tanečním houpa-
vým rytmem i politickou an-
gažovaností. Vznikl v 60. le-
tech 20. století na Jamajce
a jeho králem se stal BobMar-
ley. Jeho hudba ve své době
objala celý svět. Jméno mu
dala píseň skupiny Toots and
the Maytals s názvem Do the
Reggay z roku 1968. ČTK

inzerce

Jak pečovat o kůži

Na otázky odpovídá Prof. Dr. Abels,
vedoucí výzkumného týmu Linola.

Proč mi nepomáhají hydratační krémy?
Prof. Dr. Abels:
Protože obvykle poskytnou velmi suché
kůži jen krátkodobou úlevu. Pokud je kožní
bariéra opravdu poškozená, většinou ne-
stačí pouze hydratace dodávaná zvenčí.

A jak jemožné příčiny suché kůže řešit?
Prof. Dr. Abels: Jednoduše – dodáním ky-
seliny linolové. Už před 80 lety Dr. Wolff
přišel na to, jak kyselinu linolovou zapraco-

vat do krému nebo tělového mléka. Farmaceutická technologie
těchto přípravků je velmi složitá, protože účinná látka semusí do-
stat do těch částí pokožky, kde je potřeba.

Prof. Dr. Abels,
výzkum Dr. Wolff

Co dělat s nepříjemně suchou kůží?
Proč je kyselina linolová tolik dů-
ležitá?
Prof.Dr. Abels:Kyselina linolová vy-
tváří spoje mezi kožními buňkami
v horních vrstvách pokožky. Jako
malta mezi cihlami. Pokud se tyto
„cihly“ od sebe oddělují, například ča-
stým mytím nebo v důsledku vrozené
suchosti kůže, pak naše pokožka ztrácí
velké množství vlhkosti. Kůže je su-
chá a svědí.

Může se pokožka sama zahojit?
Prof. Dr. Abels: Bohužel ne. Tělo
nedokáže samo vytvářet kyselinu li-
nolovou, přestože ji kůže, náš ne-
jvětší orgán, tolik potřebuje.

Linola Lotion, vaše
číslo jedna pro péči
o suchou pokožku.
Žádejte v lékárnách.

Výrazná ztráta
vlhkosti

Poškozená kožní bariéra
nedostatkem kyseliny lino-
lové. Pokožka ztrácí
vlhkost a je suchá.

Gruzie má prezidentku,
narodila se ve Francii

Reggae. Stalo
se kulturním
dědictvím

Končí. Šéf elitní jednotky
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Slzy první dámy u stromku
Americký prezident Donald Trump včera společně s man-
želkou Melanií a dětmi rozsvítil v parku Ellipse u Bílého
domu Národní vánoční strom. Tradiční zahájení Vánoc se
na trávníku před Bílým domem odehrává každoročně od
roku 1923. První dámu událost dojala k slzám. AP

inzerce

Americký raper Kanye West
a jeho žena KimKardashiano-
vá na sociálních sítích sklidili
kritiku za cestování soukro-
mým letounem Boeing 747.
Kardashianová se podle ame-
rických médií na Instagramu
pochlubila videem, které dvo-
jici zachycuje při nastupová-
ní do prázdného letadla, kte-
ré jinak pojme až 660 cestují-
cích.

Slavný pár ho však měl
prakticky celý pro sebe. Kro-
mě ložnic či mnoha prázd-
ných sedadel bylo vidět
i osobní trenérku Kardashia-
nové. Někteří uživatelé sociál-
ních sítí výstřelek kritizovali
kvůlimarnotratnosti a škodli-
vosti pro životní prostředí. Te-
levizní hvězdička neuvedla,
kam měli namířeno, ale oba
byli v Tokiu. ČTK

Chtěl do Pacifiku,
ale ztroskotal
u italského
ostrova. Na něm
bydlí skoro 30 let.

Italský robinson, devětasedm-
desátiletý Mauro Morandi,
žije odloučeně na ostrově Bu-
delli mezi italskou Sardinií
a francouzskou Korsikou.
Před dvěma lety byl „jeho“ os-
trov, který proslavila Růžová
pláž, začleněn do národního
parku souostroví Maddalena
a úřady si přejí, aby muž mís-
to upustil. Morandi tvrdí, že
jen tak neodejde. Bývalý uči-
tel tělocviku se v roce 1989 vy-

pravil do jižního Pacifiku na
katamaranu. Ten se mu však
rozbil poblíž Budelli. Ostrov
se trosečníkovi natolik zalí-
bil, že už ho nikdy neopustil,
a časem si vysloužil přezdív-
ku italský robinson. Po dlou-
hou dobu byla jeho přítom-
nost tolerována a on byl pova-
žován za neoficiálního správ-
ce ostrova.
Nedávno úřady oznámily,

že jeho příbytek zboří a na
jeho místě vystaví ekologic-
kou observatoř, z níž budou
správci národního parku do-
hlížet na turisty. Morandi by
měl své útočiště vyklidit do
ledna.
Ostrov byl dříve v soukro-

mých rukou. Součástí zmíně-
ného národního parku se stal
v roce 2016, což zmařilo plán

jednoho novozélandského
podnikatele vybudovat zde
prázdninový resort. Sardin-
ská komise pro cestovní ruch
místo popisuje jako jeden
z nejblyštivějších skvostů sou-
ostroví Maddalena.
Morandi, který pochází ze

severoitalské Modeny, chce
proti nařízení úřadů bojovat
a hájí se tím, že jeho přítom-
nost ostrov chrání. Brání vý-
letníkům, aby si odváželi
vzácný růžový písek a aby kot-
vili a koupali se tam, kde je to
zakázáno.
S podobným nařízením se

potýkal už loni. Petici, aby
mohl na ostrově zůstat, teh-
dy podepsalo 18 tisíc lidí. Po
letech, která tam strávil, si ne-
dovede představit, že by žil
někde jinde. ČTK a MET

Splňte si svá vánoční přání

Minutová půjčka

předčasné splacení zdarma a bez podmínek

schválení online do 3 minut

RPSN již od 5,9 %, zcela bez poplatku

Spočítejte si vaši půjčku na www.equabank.cz
nebo navštivte některou z 45 poboček

Výše půjčky 80 000 Kč na 48 měsíců při měsíční splátce 1 868 Kč, pevná úroková sazba 5,7 % p. a.,
poplatky 0 Kč a RPSN 5,9 %. Celková částka splatná spotřebitelem 89 664 Kč. Není v tom žádný háček.

Dva slavní. Boeing
měli jen pro sebe

Schváleno
Německý parlament včera
schválil usnesení na podpo-
ru globálního paktu OSN
o migraci. Usnesení navrže-
né vládními stranami
CDU/CSU a SPD vyjadřuje
přesvědčení, že pakt by
měl napomoci mezinárod-
ní spolupráci a řízení mi-
grace. Zároveň zdůrazňu-
je, že je nezávazný. V nepo-
slední řadě požaduje spra-
vedlivější rozdělení uprchlí-
ků. Na snímku je kancléřka
Angela Merkelová při dis-
kusi s poslanci. AP

Zprávy krátce

Vyšetřují praktiky
Amazonu
Německý úřad pro ochra-
nu hospodářské soutěže
zahájil vyšetřování ame-
rického internetového
prodejce Amazon. Zjišťu-
je, zda společnost nezne-
užívá svého postavení
na trhu na úkor jiných
maloobchodníků, kteří
využívají její webové
stránky k prodeji svého
zboží. ČTK

Chtějí ho vyhodit
z ostrova, kde žije
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Cocotte Minute patří ke špič-
ce české crossoverové scény.
Již 18. a 19. prosince v praž-
ském Paláci Akropolis zakon-
čí Veď mě Tour 2018 dvěma
speciálními vánočními kon-
certy. Nejen o nich se pro de-
ník Metro rozpovídal Czen-
dál, kytarista kapely.

Váš poslední předvánoční
koncert jsem viděl. Co no-
véhomě čeká letos?

Hlavně v nás bude zajíma-
vý. Dáme lidem to nejlepší,
co v nás je – 15 let zkušeností,
tisícovku koncertů, život,
energii. Chystáme to zajíma-
vý i vizuálně. Vždy se snaží-
me obklopovat se nejlepšími
lidmi v oboru. Franta Pechá-
ček, nesmírně šikovnej kluk
na projekce a videomapping,
a Ondra Bylok, jeden z nejlep-
ších osvětlovačů u nás, dosta-
li jasnej a přísně tajnej úkol.
Udělat z toho naprosto úžas-
nou intergalaktickou show.
Tak se nechte překvapit.

Hrajete již více než pat-
náct let. Na vaši novou des-
ku s názvem Veďmě jsou
však mimořádné ohlasy.
V čem jsou jiné než za vaši
dosavadní kariéru?

To už je patnáct let, jo? To
je šílený, když to takhle řek-
neš. Začínám si připadat jako
kaťáci! (skupina Katapult –
pozn. redakce)No tak v tompří-
padě je to nejspíš tím, že se
z nás staly legendy. Věřím, že
je to tím, že lidi poznali, že
na sobě pořád pracujeme.
Ono by bylo vlastně docela
smutné, kdyby všechno to
úsilí nemělo vzestupnou ten-
denci. Funguje to parádně,
lidi nám to neskutečně vrací.
Na turné jsmeměli dva vypro-
daný koncerty v Brně, vypro-
dali jsmeOpavu, Plzeň už sko-
ro taky, čekají nás dva koncer-
ty v Praze v Akropoli, při-
čemž první už je celej vypro-
danej a druhej víc než z půl-
ky plnej. Jsme za to neskuteč-
ně moc rádi.

Ve vašem novém klipu
sehrává roli středověké
krčmy hrad Točník. Se stře-
dověkem si nepohráváte
poprvé...
To jsou hezká témata,

a hlavně to jsou témata stále
aktuální – čest, hrdost. I když
jste třeba žoldáci, válečníci,
loupežníci, stejně musíte mít
jistá pravidla vnitřní cti, bez
nich nefunguje žádnej sys-
tém. Ani mezi lidmi v běžný
společnosti, ani v kapele. Mě
navíc středověk vždycky ba-
vil svou syrovou atmosférou,
jsem trochu melancholik,
takže sever, mlhy, havrani.

Svou novou desku jste
natáčeli bez jakýchkoli
pauz. Je to z nedostatku
času, nebo to byl hec?
Bez pauz jsme nahrávali tu

minulou, videodesku Rituál.
Veď mě je studiovka, takže
nahraná běžnou formou.
Nebo jak myslíš bez pauz?
Ale když mluvíš o čase, toho

je samozřejmě všeobecně
málo pauzy nepauzy. Všichni
normálně pracujeme. Já jsem
kupříkladu šéfkomentáto-
rem sportovních televizí
Sport1 a Sport2. Takže jez-
dím komentovat hokej, fot-
bal a starám se o chod redak-
ce. Je to pro někoho možná
trochu zvláštní kombinace,
ale když to vezmeš kolem
a kolem, má to k sobě dost
blízko Odmala hraju hokej,
odmala hraju na kytaru a kla-
vír. Po konzervatoři jsem šel
studovat novinařinu
– a takhle se to prostě potka-
lo. A ve finále je oboje svým
způsobem umělecká činnost.
Hraješ publiku, komentuješ
taky publiku, akorát ho nevi-
díš jako při hudebním kon-
certě.

Vaše texty se někdy nebo-
jí být trochu drsnější. Dali
jste si už někdy mezi se-
bou v kapele, jak se říká,
„po hubě“? A jaký je vlast-
ně váš recept na ideálně
fungující hudební skupi-
nu? Jestli takový je.
Měli jsme období, kdy jsme

se prali jen tak z legrace, byl
to takový sport. Ale kolikrát
na nás lidi z ostatních kapel
nevěřícně koukali, jak se ku-
tálíme v kravatě z backstage
po koncertě na fesťáku. Zažili
jsme toho spolu s Martinem
(Zeller, zpěvák kapely – pozn. re-
dakce) za ty roky opravdu hod-
ně.My dva jsme v podstatě ro-
dina. Máme systém, kterej
funguje, naprosto se respek-
tujeme, ale respekt je posta-

venej na tom, že jeden o dru-
hým víme, že to, co dělá, dělá
špičkově. Jen tak se dá důvěra
vybudovat. Tento respekt
pak přerůstá do lidský rovi-
ny, což u nás funguje skvěle.
Jsme kamarádi, kteří doká-
žou spolupracovat absolutně
profesionálně, což je cenný.
Za ty roky z kapely hodně lidí
muselo pryč, protože se třeba
nebyli schopni z jakýchkoli
důvodů začlenit do systému,
ale zároveň přišli zase jiný
lidi, kteří fungují skvěle. To
je asi na knihu?

Spěje váš hudební vývoj
jako kapely spíše ke klid-
nějšímu tempu, jako to
někdy bývá u jiných ka-
pel? Pustíte například
ještě fanynky do šatny
pro podpis?
Takhle o tom nepřemýš-

lím. Píšu muziku, která ze
mě vychází – neřeknu si, teď
musím napsat baladu, nebo
středoproudou věc, protože
už na to mám přece věk. Psal
jsem klidný věci před patnác-
ti lety stejně jako teď píšu di-
voký věci. Sólo v jedný z nej-
novějších skladeb s názvem
Zapal jsem například nahrál
zběsile televizním ovlada-
čem. No fakt!

FILIP
JAROŠEVSKÝ
filip.jarosevsky@metro.cz

Novinka nejčtenějšího
francouzského autora

Žádejte u svého knihkupce nebo se slevou 20% nawww.kniha.cz

Cocotte Minute – Czendál, Zeller a David Vřešťál JAN NOŽIČKA

inzerce

Více najdete na

WWW.METRO.CZ

Kapela Cocotte Minute: Dáme
lidem to nejlepší, co v nás je
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I z fotografií vzni-
kají krásné koláže
plné fantazie, pře-
svědčte se na nové
výstavě v Praze.

V galerii Ochranné organiza-
ce autorské na Národní třídě
41 v Praze začíná v úterý
4. prosince výstava fotografic-
kých koláží Pravoslava Flaka.
Potrvá do 28. února 2019, na-
vštívit ji můžete po telefon-
nické domluvě na čísle
224 934 406. Život a dílo dlou-
holetého kameramana a foto-

grafa, který v dubnu příštího
roku oslaví 65. narozeniny,
přitom stojí za to připome-
nout podrobněji.
Nejen muž za čočkami ka-

mer a foťáků, ale také výtvar-
ník Pravoslav Flak pochází
z umělecké rodiny, což se cha-
rakteristicky projevuje také
v jeho tvorbě. Matka byla ma-
lířka, otec filmař. Pravoslav
přijal od každého svůj díl,
aby pak vrozený talent rozvi-
nul na pražské FAMU, pod vli-
vem uznávaného pedagoga
profesora Jána Šmoka a slav-
ných kameramanů, k nimž
patřil třeba Jaroslav Kučera.
Právě Šmok, Kučera i celé pro-
středí FAMU podporovali vzá-

jemné spojení kamery a foto-
grafie.
Každodenním chlebem se

mu stala kamera, jeho práce
se vyznačovala vždy vysokou
profesionalitou, které dodá-
val umělecký charakter, jak

mu to jen vizualita zpracová-
vaného tématu umožňovala.
Přirozeně nejšťastnější byl
při natáčení výtvarné reality,
která spojením s jeho mis-
trovskou kamerou vedla k vy-
tvoření umělecky mimořád-
ně působivého filmařského
díla. Bylo tomu tak třeba u do-
kumentu o architektuře slav-
ného barokního stavitele
Jana Blažeje Santiniho Sig-
num circuli.
Během pracovně i časově

náročné filmařské profese si
Pravoslav vždy našel čas také
pro fotografickou tvorbu. Po
celý život se držel vlastního
charakteristického stylu, kte-
rý vystihuje slovní spojení

v úvodu: fotograf-výtvarník.
Ve své tvorbě tak navázal na
práci matky malířky, aniž by
však převzal její malířský slo-
hotvorný postup. Navázal pře-
devším jak výtvarně, tak věc-
ně na filozofii jejích více či
méně abstrahujících kompo-
zic zátiší.
Dobré umění se vždy ubírá

jednou ze dvou cest. Buď sle-
duje dech doby a výtvarné vý-
vojové trendy, nebo zvolí do-
bově nezávislou formu a zabý-
vá se základními lidskými po-
city. Pravoslav zvolil druhou
z cest a ve výtvarně působi-
vých kompozicích nám před-
kládá pohled na věci, jež pod-
něcují naše myšlení o hodno-
tách života. Tonálně k tomu
využívá jak pestrou barev-
nost, která je charakteristic-
ká promalíře, tak jemně ladě-
nou monochromatičnost,
s níž umí mistrovsky zachá-
zet fotografie.
S fotografickou tvorbou

Pravoslava Flaka se veřejnost
seznamuje na jeho častých vý-
stavách v galeriích a mu-
zeích. Jeho práce také může-
me vidět na skupinových pre-
zentacích kameramanské
asociace, které bývají pravi-
delně instalovány v Praze.
Nyní bude Flak vystavovat ve
svébytné interní galerii
Ochranné organizace autor-
ské na Národní třídě v Praze.
Ta touto formou prezentuje
dílo svých členů, neboť tak
současně dobře propaguje
vlastní činnost. TOMÁŠ FASSATI

Včeraměl premiéru nový ame-
rický film Vdovy režiséra Ste-
va McQueena. Je to příběh
žen, které nemají téměř nic
společného. S výjimkou mrt-
vých manželů a velkých dlu-
hů, které jim zanechali ze své
nezdařené trestné činnosti.
A tak musí hodně přitvrdit
a bojovat za své přežití. Za tím-

to velmi intenzivním thrille-
rem stojí vedle oscarového re-
žiséra i spisovatelka Gillian
Flynn, autorka bestselleru Zmi-
zelá.

Dnešní Chicago, město špi-
navé brutálními zločiny a pro-
rostlé korupcí. Čtyři ozbrojení
zločinci jsou policií nemilosrd-
ně odpraveni při pokusu o lou-

pež hodně velkého balíku pe-
něz. Skoro nic po nich nezůsta-
ne, jen jejich vdovy, kterým za-
nechají hrozivé dluhy u hodně
nepříjemných věřitelů. A prá-
vě tyto dluhy, vztek a zármu-
tek náhle osamělé ženy spojí
dohromady. Pochopí, že když
potáhnou za jeden provaz, do-
kážou všechno. Promění se ve

velmi schopnou údernou jed-
notku rozhodnutou vzít své
osudy do vlastních rukou.

Předlohou k filmu Vdovy je
stejnojmenný populární brit-
ský televizní seriál – v hlav-
ních rolích se představují Vio-
la Davis, Michelle Rodriguez,
Elizabeth Debicki a Cynthia
Erivo. MET

Pravoslav Flak PF

Ryboň PF

Těšte se v předvánočním čase
na velkou bigbeatovou akci
Koncert legend. Ve Velkém
sále pražské Lucerny se v rám-
ci obnoveného festivalu Čes-
koslovenský Beat-Festival
představí v neděli 16. prosin-
ce od 17 hodin různé hudeb-
ní projekty. Lahůdkou bude
zejména obnovená bratislav-
ská skupina The Buttons
s Dodo Šuhajdou. Peter Lipa
v Lucerně oslaví své 75. naro-
zeniny za doprovodu Blues
Bandu Luboše Andršta, který
letos slaví svou sedmdesátku.
Dále vystoupí legenda české-
ho rock and rollu Pavel Sedlá-
ček a Cadillac, brněnská sku-
pina Progres 2 sestavená z le-
gend brněnské beatové scé-
ny: Pavel Váně, Zdeněk Klu-
ka, Roman Dragoun, Pavel
Pelc a Miloš Morávek. Benja-
mínkem je Tichá dohoda, ale
i ta brázdí beatové vlny více
než třicet let. Novinkou bu-
dou slovenští The Gang a Ka-
rol Komenda Group. HOP

Bigbeat. Chystá
se festival
velkých legend

Peter Lipa ARCHIV

inzerce

Vdovy. Intenzivní thriller

Když jsou fotky jako obrazy.
Pravoslav Flak vystavuje
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1 César je francouzské
filmové ocenění, které
uděluje Filmová
umělecká akademie
od roku:
a) 1976
b) 1956
c) 1936

2 Myslím, tedy jsem – to
je překlad latinského
rčení Cogito ergo sum,
které patří ke jménu
filozofa:
a) Tomáš Akvinský
b) J. J. Rousseau
c) René Descartes

3 Čtyři vraždy stačí,
drahoušku. Řeč je
o české filmové
komedii Oldřicha
Lipského z roku:
a) 1960
b) 1970
c) 1980

4 Označení nástěnné
malby zhotovené na
vlhké omítce vychází
z významu „na
čerstvo“:
a) lazura
b) sgrafito
c) freska

5 Německý barokní
skladatel a varhaník
Johann Pachelbel se
narodil roku 1653 v:
a) Norimberku
b) Kolíně nad Rýnem
c) Hamburku Zn
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Napište bublinu a reagujte
na sloupek na:

www.facebook.com/denikmetro

Napadá vás vtipný popisek?

Napište svou bublinu Kvíz

Stupeň zátěže pro dnešek: bio 2
Střední zátěž. Rizikové skupiny by se měly vyvarovat zvýšené fyzické
a psychické zátěže a věnovat pozornost svému zdravotnímu stavu.
Teplotní rekordy: -10,5 °C / 15,9 °C
Roky výskytu: 1827/1885

Počasí
DNES ZÍTRA NEDĚLE PONDĚLÍ

Min. -3
Max. 1

Min. -1
Max. 3

Min. 1
Max. 5

Min. 5
Max. 9

Sudoku

14:00 Na stopě
14:25 Reportéři ČT
15:10 Cestománie
15:40 Příběhy slavných...

Čestmír Řanda
16:35 Polopatě
17:30 AZ-kvíz
18:00 Události v regionech
18:25 Kde domov můj?
18:55 Události za okamžik

a počasí
19:00 Události
19:50 Branky, body, vteřiny
20:00 StarDance IX...

kolem dokola

12:30 Chcete mě?
13:00 GEN – Galerie elity národa
13:15 Hitlerovi šampioni (2/2)
14:10 Nejvýznamnější operace

2. světové války (1)
15:10 Pološero –

Souboj těla s duší
15:40 Příběh života (3/6)
16:30 Sousedé
17:00 Průšvihy první republiky

(7/8)
17:25 Boží dar – příběhy

českých potravin (4/8)
17:50 Basketbal:

Česko–Francie

20:05 První republika III
(13/13)
Dramatický seriál
(ČR, 2018). Dočká se
Magdalena Vladimíra?
Rozhodne se Irena zůstat
s Andrlem, nebo s Hansem?

21:05 13. komnata Jana
Vodňanského

21:34 Výsledky losování
Šťastných 10

21:35 Všechnopárty
22:30 Hercule Poirot X
00:05 Případy detektiva

Murdocha VIII
00:50 AZ-kvíz
01:20 Banánové rybičky
01:55 Malá farma
02:25 Dobré ráno
04:55 Hobby naší doby
05:20 Sváteční slovo publicistky

Daniely Brůhové

ČT1

20:00 Poslední císař
Životní osudy posledního
čínského císaře ve
výpravné historické fresce,
oceněné devíti Oscary.
Drama (It./Čína, 1987).
Hrají: J. Lone, J. Chenová,
P. O´Toole, Y. Ruocheng,
D. Dun, M. Hanová,
W. J. Meiová a další.
Režie B. Bertolucci

22:45 Červený trpaslík XI (3/6)
23:15 Červený trpaslík XI (4/6)
23:45 Boj o těžkou vodu (2/3)
01:20 Kosmopolitní

New York (1/2)
02:15 Kvarteto
02:40 Klima mění Česko (3/4)
03:05 Před půlnocí
03:30 Žijeme s vírou
04:00 Čaj pro třetího
04:30 Folklorika

ČT2

20:15 Já, Kajínek
Strávil polovinu života ve
vězení, kradl, riskoval
a rval se. Miloval zbraně
a ženy. Nyní je více než
rok na svobodě po prezi-
dentské amnestii. Sledujte
jeho příběh i postoje lidí
z jeho okolí. Posuďte sami,
zda Jiří Kajínek na svobodě
obstál

21:40 96 hodin: Zúčtování
Thriller (USA/Fr., 2014)

23:50 Návrat komisaře Rexe
XIII (11)
Krimiseriál (It., 2011)

00:55 Návrat komisaře Rexe
XIII (12)
Krimiseriál (It., 2011)

02:00 Doktor z hor:
Nové příběhy VIII (6)

03:00 Prostřeno!

PRIMA

15:35 Óčko trendy
Aktuální klipy

17:00 Óčko news
Hudba, film, zábava –
nikdo a nic nám neuteče

17:05 Novinky
Nové klipy pěkně
pohromadě

18:00 Muser chart
To nejlepší z TikTok
a českého internetu

18:10 Óčko trendy
Aktuální klipy

19:00 Óčko news
Hudba, film, zábava –
nikdo a nic nám neuteče

19:05 Moje desítka
Top 10 klipů podle
diváka Óčka

20:00 Óčko hity
22:00 Party ride
01:00 Óčko flirt

ÓČKO

20:20 Probudím se včera
Komedie (ČR, 2012). Věčně
svobodný profesor češtiny
si po dalším neúspěšném
vztahu a trpkém rozchodu
uvědomí, že jediné děvče,
které opravdu miloval, byla
jeho spolužačka na střední
škole – Eliška. Hrají:
J. Mádl, E. Josefíková,
F. Blažek, V. Preiss,
M. Táborský, S. Skopal,
L. Krbová, P. Nárožný
a další. Režie M. Šmídmajer

22:50 Tajný agent Jack T.
Akční thriller (USA, 1997)

00:55 Dr. House V (7)
01:50 Dr. House V (8)
02:35 Kriminálka Miami IV
03:20 Co na to Češi
04:00 Ordinace v růžové

zahradě 2 (344)

NOVA

20:15 Flynn Carsen 3:
Jidášův kalich
Dobrodružný film
(USA, 2008). Hrají: N. Wyle,
B. Davison, S. Katicová
a další. Režie J. Frakes

22:15 Legie
Akční horor
(USA, 2010)

00:15 Špinavá práce IV (12)
01:15 12 opic III (9)

Sci-fi seriál (USA, 2017)
02:05 Všemocný (20)

Krimiseriál (USA, 2015)
03:05 Námořní vyšetřovací

služba L. A. VIII (10)
Krimiseriál (USA, 2016)

04:00 Všemocný (20)
Krimiseriál (USA, 2015)

04:55 Námořní vyšetřovací
služba L. A. VIII (11)
Krimiseriál (USA, 2016)

PRIMA COOL

12:00 Polední Televizní noviny,
Sportovní noviny, Počasí

12:25 Krok za krokem (21)
12:45 Ordinace v růžové

zahradě 2 (344)
14:05 Dr. House V (7)
15:00 Dr. House V (8)
15:55 Kriminálka Miami IV
17:00 Odpolední Televizní

noviny, Sportovní noviny
17:30 Co na to Češi
18:25 Ulice (3570)

Seriál (ČR, 2018)
19:30 Televizní noviny,

Sportovní noviny, Počasí

12:10 Polední zprávy
12:20 Jake a Tlusťoch III (25)

Danny
13:20 Doktor z hor:

Nové příběhy VIII (6)
14:20 Návrat komisaře

Rexe XIII (11)
15:25 Návrat komisaře

Rexe XIII (12)
16:35 Odpolední zprávy
16:50 Policie v akci
17:50 Prostřeno!
18:55 Velké zprávy
19:40 Divošky
19:55 TOP STAR

12:05 Futurama II (8)
12:35 Simpsonovi (12)
13:05 Simpsonovi (13)
13:30 COOLfeed
13:40 Simpsonovi II (1)
14:10 Simpsonovi II (2)
14:40 Teorie velkého třesku (9)
15:10 Teorie

velkého třesku (10)
15:35 Futurama II (9)
16:00 Špinavá práce IV (12)
17:00 Top Gear II
18:15 Simpsonovi II (3, 4)
19:10 Simpsonovi II (5, 6)
20:05 COOLfeed

06:00 Ranní fresh
09:00 Zpátečka
10:00 Óčko hity
11:00 Fit&Beauty
11:10 Óčko hity
12:00 Óčko news
12:05 Óčko hity
13:00 Óčko trendy
14:00 Óčko news
14:05 Óčko trendy
14:30 Top 3 Chupa Chups Chart
14:45 Óčko trendy
15:00 Óčko news
15:05 Óčko hity
15:30 Smash!

„Fakt
ti jsem
věrná.“

PETR HROCH BINDER
Facebook
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pojištění
havarijnípojištění

Aktuálně je pouze 2 308 339 aut
kryto havarijním pojištěním z cel-
kem 8 076 580 vozidel, u kterých
je sjednané povinné ručení. Může
to být způsobeno i tím, že se v této
oblasti pojištění objevuje řada mýtů.
Na otázky ohledně havarijního po-
jištění odpovídá Lucie Žulavská,
právnička a odbornice na neživotní
pojištění v České asociaci pojišťoven.

Je pravda, že se havarijní pojištění
vyplatí pouze na nová vozidla?
To je jedna z mylných představ,
které panují kolem havarijního
pojištění. Z analýzy České kan-
celáře pojistitelů vyplývá, že prů-
měrná škoda havarijního pojištění
u 10 let starých vozidel je vyšší než
u nejnovějších vozidel. Tento vý-
sledek odráží skutečnost, že vět-
šinu škod představují ty náklady
na opravu vozidla, kde je oprava
po technické i ekonomické strán-
ce možná a nejedná se tak o totál-
ní škody, při kterých je vyplacená
aktuální hodnota vozidla při ne-
možnosti jeho opravy po nehodě.
Rozhodně se vyplatí havarijní
pojištění mít pro případ vandali-
smu na autě, odcizení auta, proti
živelním pohromám, které způso-
bí na autě škodu nebo například
na poškození čelního skla.

Kolik pojišťovny průměrně vyplatí
z havarijního pojištění?
Průměrná škoda vyplacená z hava-

rijního pojištění dosahuje téměř
28 000 korun. Jsou ale situace, kdy
jde omnohonásobně vyšší částky.
Například v případě krádeží nebo
škod způsobených živly se škody
vyšplhají i na statisíce korun.

Na co všechno se dá ještě připojistit?
V rámci havarijního pojištění je
možné dále připojistit čelní sklo,

přidat úrazové pojištění, rozšíře-
né asistenční služby, zapůjčení
náhradního vozidla, pojištění
spolujezdců, právní ochranu nebo
například pojištění zavazadel.

V čem nejčastěji lidé chybují, když si
sjednávají havarijní pojištění?
Řada lidí bohužel stále mylně
doufá v to, že z povinného ručení

pokryjí případně i škody na vlast-
ním vozidle. Pokud se ale na silni-
ci střetnete se zvěří, budete obětí
vandalismu nebo vám kamínek
od projíždějícího vozu rozbije čel-
ní sklo, budete si muset tyto škody
zaplatit ze svého. Při sjednávání
pojištění je důležité zvážit rozsah
pojištění a poskytnutých služeb.

Metro archiv

se vyplatí
i pro starší vozy

Havarijní
pojištění

(průměrné pojistné
na jedno pojištěné vozidlo
týkající se rizika havárie –
hlavní riziko):

Průměrné pojistné
u havarijního pojištění

2008 ........ 12 122Kč
2009 ........11 442Kč
2010.........10 631Kč

2008 ......... 12 326Kč
2009 ..........12 772Kč
2010...........11 533Kč
2011 .......... 10 166Kč
2012 ............9 437Kč
2013 ............ 9 137Kč
2014 ............8 895Kč
2015 ............8 824Kč
2016 ............9 457Kč
2017 ........... 9 900Kč

(průměrné pojistné na jednu
smlouvu havarijního
pojištění – tou může být
pojištěno více vozidel)
může zahrnovat pojistné
nejen na „hlavní“ riziko,
ale i na další rizika, která se
mohou krýt (živel, krádež,
vandalismus, přední skla aj.):

Vývoj průměrné ceny
havarijního pojištění

2011 ..........9 408Kč
2012 .......... 8 819Kč
2013 .......... 8 252Kč
2014 .......... 8 246Kč
2015 .......... 8 145Kč
2016 .......... 8 243Kč
2017 .......... 8 249Kč

„Častěji než k dopravním ne-
hodám volají čeští řidiči v za-
hraničí naši asistenční službu
kvůli poruše svého vozidla,
a to až ve dvou třetinách přípa-
dů,“ vysvětluje Miloš Velíšek,
ředitel úseku pojištění vozidel
České podnikatelské pojišťov-
ny (ČPP). Základní balík asis-
tenčních služeb získá u ČPP
zdarma k povinnému ručení
či havarijnímu pojištění každý
klient. „Pro ty řidiče, kteří ocení
jistotu a bezpečí na cestách,
jsme aktuálně připravili nejšir-
ší variantu asistenčních služeb
Autem Bez Starostí,“ doplňuje
Velíšek. Zahrnuje například
odtah vozidla ze zahraničí
do vzdálenosti 2500 kilome-
trů - 1250km tam a 1250km
zpátky, zapůjčení a přistave-

ní náhradního vozidla v ČR
i v zahraničí až na osm dní,
úhradu nebo opravu poško-
zené pneumatiky (v případě
nutnosti úhradu i druhé pneu-
matiky) do limitu 4 000 korun
za jednu pneumatiku v ČR
a mnoho dalšího.

Když si novinku stihnete
sjednat do konce roku, máte
navíc slevu 600 korun.

Autem na dovolenou?
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Být neustále dostupný a on-line je fe-
nomén dnešní doby. Ovšem využívání
mobilního telefonu během jízdy autem
je častým důvodem nepozornosti při
řízení a následně i nehod.

Velká část řidičů zákaz používání
mobilních zařízení během jízdy
zcela ignoruje. Podle průzkumu
společnosti STEM/MARK se tele-
fonátu v autě vzdá pouze necelá
třetina vysokoškolsky vzdělaných
řidičů, zbytek jich běžně telefonu-
je. Bourají pak pětkrát častěji než
řidiči bez maturity. Větší sklon k po-
užívání mobilu za volantem mají
také řidiči s vyššími příjmy, kteří
si z auta dělají pojízdnou kancelář
a svoje chování omlouvají tím, že se
jedná o neodkladné pracovní záleži-
tosti. „Data průzkumu potvrdila čísla
pojišťoven, která ukazují, že nehodu
kvůli mobilu za volantem způsobí
každé 1038. vozidlo řízené řidičem se
základním vzděláním. U řidičů vyso-
koškolsky vzdělaných je to ale už každé
208. auto,“ upozorňuje Jan Matou-
šek, výkonný ředitel České asociace
pojišťoven, a dodává: „Riziko neho-
dy je tedy u vysokoškoláků s mobilem
v ruce za volantem téměř pětkrát vyš-

S mobilem v rucebourají
nejčastěji vysokoškoláci

ší. Žádný pracovní e-mail ani hovor
by však neměl dostat přednost před
bezpečím řidiče a jeho okolí.“
Nepozornost při řízení, která je
mnohokrát způsobena právě mo-
bilem, je vůbec nejčastější příčinou
nehod, neboť řidič, jehož pozornost

je rozptýlena telefonickým hovo-
rem, hůře vnímá zrakové i akustic-
ké vjemy. Snížena je i jeho men-
tální a fyzická kapacita pro řešení
dopravních situací. „Nepozornost
za volantem, která může být spojena
i s přejetím do protisměru, je jednou

z nejčastějších příčin nehod. Mnoho
řidičů ale pořád nevnímá, jaké riziko
manipulace s telefonem představuje,
a myslí si, že odepsat na zprávu nebo
vyřídit hovor zvládnou. To je velký
omyl, protože nikdy nevíme, kdy se si-
tuace na vozovce změní, vstoupí do ní
například chodec nebo vozidlo před
námi náhle zpomalí,“ říká Tomáš
Neřold, pověřený vedoucí odděle-
ní Besip Ministerstva dopravy ČR.
Otázka telefonování za volantem je
také výrazně spojena s nastavením
sankcí za takovéto chování. „Pokuta
za držení mobilního telefonu je v Čes-
ké republice nastavena poměrně níz-
ko. Zatímco u nás se za tento přestu-
pek platí v příkazním řízení na místě
do 1000Kč, na Slovensku to může být
v přepočtu částka až 3000Kč. V Nizo-
zemsku a Velké Británii se pak pokuta
může vyšplhat až k šesti tisícům korun,
v Itálii může být telefonujícím řidičům
udělen navíc i zákaz řízení na dva mě-
síce. Je ale otázka, jak vysoká by po-
kuta a související opatření musely být,
aby řidiče přiměly ke změně návyků,“
komentuje aktuální situaci ředitel
služby dopravní policie Policejního
prezidia ČR plk. Tomáš Lerch.

Metro archiv

Asistence SafeLine hlídá nepřetržitě vozidlo i posádku díky telematice. V případě nehody
registruje centrála díky nárazovému čidlu kolizi a ihned se zapojí do řešení – telefonicky
dohodne s řidičem potřebné kroky, a pokud se ho nedaří kontaktovat, pošle na přesně určené
místo záchranné složky hned.

Nejzávažnější byl případ střetu vozidla s motorkářem loni v květnu v nočních hodinách. Řidič
auta byl v obrovském stresu a nebyl schopen situaci adekvátně řešit. Telefonáty z asistence,
která registrovala náraz vozidla automaticky, nezvedal, pouze opakovaně mačkal nouzové
tlačítko na palubní desce. Asistence poslala na místo raději hned záchrannou službu, která
neprodleně zahájila resuscitaci těžce zraněného motorkáře. Bez včasného zásahu by byl jeho
život vážně ohrožen.

Při odcizení dokáže UNIQA SafeLine ztracený vůz lokalizovat a ve spolupráci s policií ho
vrátí majiteli. V letošním roce byly dohledány zatím čtyři vozy, loni a předloni shodně šest aut,
a o rok dříve dokonce čtrnáct. Nalezená auta se dostala zpět ke svýv m vlastníkům.

V případě defektu nebo nevolnosti na silnici lze stiskem nouzového tlačítka na palubní desce
přivolat na místo potřebnou pomoc. Nejčastěji potřebovali motoristé odtah nepojízdného
vozu, asi ve třetině případů se podařilo závadu opravit na místě. Loni zasahovali technici už
více než ve stu případech.

Kromě tohomotorista s asistencí SafeLineušetří na povinném ručení
i na havarijním pojištění až 25%, pokud najede méně než 20.000km
ročně (nájezd na dálnicích se započítává jen z poloviny).

Pro vyv užití UNIQA SafeLine stačí do vozidla instalovat palubní
jednotku. Její odbornou instalaci provede zdarma autorizovaný servis.

Už řadu let mohou motoristé k pojištění auta UNIQA
dostat také telematickou asistenci SafeLine, která
představuv je aktuálně nejvyv spělejší aktivní servis pro
jakýk koli druh nouze na silnici. Kromě toho počítá
SafeLine pojistné podle ujetýt ch kik lometrů a druhů
používaných komunikací. Službu vyv užívají desetitisíce
zákazníků UNIQA pojišťovny. Každoročně požádají
o pomoc ve stovkách případů.

UNIQA SAfeLINe:
NejVyšší bezPečNoStNí
Komfort A SLeVA Pro
SVátečNí řIdIče Myslete nai to,

že ne všechny
CESTY
vedou
k cíli.
UNIQA SafeLine – první autopojištění,
které umí zachránit život.

záchrana při nehodě

nepřetržitý dohled nad vozidlem

platba pojistného podle ujetých km

slevy za maximální zabezpečení

www.uniqa.cz

Pojištění vozidel
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Víte, jak postupovat při nehodě? Co
když si nemůžete při nehodě vybavit,
u které pojišťovny jste pojištění, a vů-
bec si nejste jistí, koho máte zavolat
kvůli odtahu auta? Autonehoda je
bez diskuse nepříjemný zážitek, a to
i v případě, když u ní nejsou žádní zra-
nění. I když se nemusí volat záchran-
ka a řešit zraněný spolucestující nebo
řidič, nebo když záchranka se zraně-
nými odjede, zbývá na místě v lepším
případě nabourané auto, v horším
případě nepojízdný vrak. V tu chvíli
řidič začne řešit otázky ohledně odta-
žení auta, které může v tu chvíli mimo
jiné překážet provozu. A v zelené kartě
najde číslo 1224.

Linka pomoci řidičům 1224 je provo-
zovaná Českou kanceláří pojistitelů
už skoro čtyři roky, od té doby po-
mohla už statisícům českých řidičů.
Jen za poslední rok 2017 na linku
zavolalo v nouzi při nehodě 167 253
řidičů, aktuálně jich volá průměrně
za den 528. Nejčastěji tomu bylo le-
tos v srpnu, kdy na lince proběhlo
téměř dvacet tisíc hovorů.

Pokud zavoláte na číslo 1224, bu-

1224. Číslok zapamatování
pro případ nehody a poruchy auta

dete v průměru za 6 vteřin spojeni
s operátorem. Nahlásíte název pojiš-
ťovny, u které je dané auto pojiště-
no. Pokud to nebudete vědět, ope-
rátor tuto informaci vyhledá podle
SPZ vašeho auta. Poté vás přepojí
na smluvní asistenční společnost
vaší pojišťovny, která na místo ne-
hody okamžitě vyšle vůz a zařídí
opravu nebo odtažení auta do ser-
visu. A to vše v rozsahu sjednaném
v povinném ručení či havarijním
pojištění.

Pomůže nejenom při nehodě,
ale i při poruše auta
Linku pomoci řidičům 1224 můžete
volat kdykoli, nezáleží na tom, zda
vám auto nejede z důvodu nehody,
či poruchy. Povinné ručení či ha-
varijní pojištění obvykle obsahuje
určitý balík asistenčních služeb, kte-
ré řidičům v nesnázích pomohou.
Řidič se po identifikaci své pojistné
smlouvy na lince dozví, na co má
nárok v rámci pojištění zdarma, pří-
padně je mu za výhodnějších pod-
mínek nabídnuta pomoc nad rámec
služeb zahrnutých v pojištění. Podle
typu poruchy asistenční společnost

závadu vyřeší na místě nebo zajistí
odtah.

12 měsíců v roce, 24 hodin denně
Číslo 1224 je dostupné nonstop, 12
měsíců v roce, 24 hodin denně. Číslo
si díky tomu snadno zapamatujete,
ale v případě potřeby ho naleznete
právě i na zelené kartě pojištěného
vozidla, na Evropském záznamu
o dopravní nehodě nebo na webech
pojišťoven.

Bezplatná služba
Vlastní služba Linky pomoci řidi-
čům je zdarma. Za volání zaplatíte
pouze vašemu telefonnímu operá-
torovi podle jeho platného ceníku,
přičemž samotná doba trvání hovo-
ru je obvykle velmi krátká. Naproti
tomu zavoláním na linku 1224 zís-
káváte asistenční služby v hodnotě
až několika tisíc korun.

S čím linka 1224 nepomůže
Linka 1224 je určena pouze pro
případ nehody či poruchy v České
republice. Pokud budete potřebovat
asistenci v zahraničí, je nutné volat
na telefonní číslo uvedené pro tyto

účely na zelené kartě. Prostřednic-
tvím čísla 1224 je možné se dovolat
jen na příslušnou asistenční spo-
lečnost pojišťovny, která poskytne
pomoc s opravou či odtahem nepo-
jízdného vozidla. V případě, že bu-
dete chtít nahlásit škodní událost
pojišťovně nebo získat informace
o pojištění, je nutné kontaktovat
přímo infolinku vaší pojišťovny.

Metro archiv

1224

Kooperativa je díky své Nadaci
velmi aktivní v podpoře projektů
v neziskové sféře, která převážně
pomáhá lidem v nouzi.

Nově se chce zaměřit také na pro-
jekty související s bezpečností
silničního provozu. Proto jsme
se zeptali Martina Laura, ředitele
Právního úseku, na strategii, s ja-
kou do tohoto segmentu Koope-
rativa přichází.

Spojení pojišťovna – bezpečnost
silničního provozu se přímo

výzvou je i jeden zachráněný život

nabízí. Kooperativa je dvojkou
na trhu pojištění motorových vo-
zidel a každoročně řešíme okolo
200 tisíc škod na silnicích. Máme
tedy spoustu informací o příči-
nách nehod, od kterých se může-
me odrazit. Nezajímavé není ani
finanční hledisko. Každá účelně
vynaložená koruna na prevenci
může následně ušetřit několik ko-
run vyplacených na pojistném pl-
nění. O lidském zdraví a zachrá-
něných životech ani nemluvě.

Kooperativa v minulosti při-
pravila například varovné hláš-
ky před nebezpečnými želez-
ničními přejezdy v navigacích
Garmin. Jakým směrem chcete
jít tentokrát?
Tentokrát bychom se na oblast
silničního provozu chtěli po-
dívat komplexněji. Vytipovali
jsme si nejohroženější skupiny
a naše projekty se zaměří zejmé-
na na ně. Například jsme zjistili,
že za posledních 10 let se téměř
zdvojnásobil podíl seniorů těž-
ce zraněných nebo usmrcených

při dopravních nehodách. Za-
tímco v roce 2008 tento podíl
činil 26%, v roce 2017 tvořili
senioři v této skupině obětí do-
pravních nehod již 46% podíl.
Proto jsme se rozhodli podpořit
projekt SENIOR BEZ NEHOD,
v rámci kterého proběhne v ob-
dobí od září 2018 do prosince
2019 téměř 300 interaktivních
představení pro seniory po celé
České republice. Formou diva-
delních scének, odborného vý-
kladu a videoprojekce budeme
seniory upozorňovat na největší
rizika provozu. Očekáváme cel-
kovou návštěvnost okolo 18 tisíc
seniorů.

Když mluvíte o rizikových sku-
pinách mezi řidiči, pojišťovny
nejčastěji upozorňují na mladé
řidiče s minimálními zkuše-
nostmi. Zaměříte se i na ně?
Ani na mladší účastníky silniční-
ho provozu samozřejmě nezapo-
mínáme. A rovnou se je snažíme
do těchto programů i zapojit. Při-
pravili jsme projekt MOJE VIZE
0, který je určený pro studenty
VŠ. V rámci svých semestrálních
či ročníkových prací mohou zpra-
covat témata souvisejícími s do-
pravou, prevencí a bezpečností
a tyto práce pak přihlásit do sou-
těže. Nejlepší projekty vybereme
příští rok v červnu a pomůžeme
studentům je zrealizovat.

Počítáte do budoucna jen s tě-
mito projekty nebo připravuje-
te i další?
Jak jsem již říkal, chceme se
na problematiku bezpečnosti
silničního provozu podívat kom-
plexně. Naším cílem je připravit
preventivní programy pro nej-
ohroženější skupiny účastníků
silničního provozu, tedy po se-
niorech a mladých lidech i na-
příklad pro cyklisty nebo děti.
Tato témata budou zastřešena

jednou expertní platformou,
říkáme jí Platforma Vize 0,
do které se zapojí řada dalších
partnerů, kteří stejně jako my
chtějí pozitivně ovlivňovat bez-
pečnost na silnicích. Pokud se
nám podaří zabránit některým
zbytečným nehodám, budeme
spokojeni. A velkou výzvou je
samozřejmě i snížit počet usmr-
cených na českých silnicích.
Každý zachráněný život pro nás
bude úspěch.

Foto: xxx

Martin Laur, ředitele Právního úseku

13



| motor |komerční příloha pátek 30. listopadu 2018 14

Letošní rok na silnicích nepatří k těm
nejlepším. Přibylo dopravních nehod
a nahoru se vyšplhaly také celkové
náklady na škodu. Na co si mají ři-
diči dát pozor, aby předešli nehodě
a statisícovým výdajům?

Přezout potřebují i sváteční řidiči
Když silnice začnou klouzat, za-
čne víc záležet na technickém
stavu vozu i zkušenostech řidiče.
Na zimní pneumatiky by proto
měli přezout co nejdřív všichni,
kdo se chystají v nejbližších měsí-
cích na silnice. „Dvojnásob to platí pro
sváteční řidiče, třeba seniory, kteří chtějí
jen o Vánocích zajet na návštěvu k pří-
buzným,“ vypočítává Jurij Kostaš,
obchodní ředitel Europ Assistance.

Připravte auto včas na zimu
Jakmile začnou první mrazy, vypla-
tí se před cestou pravidelná kont-
rola autobaterie a doplnění nemrz-
noucí směsi do ostřikovačů. Větší
roli hraje v chladném počasí také
kvalita paliva – nafta s aditivy totiž
zamrzá pomaleji. „Řidiči by v zimě
neměli automaticky sahat po nejlevnější
naftě. Právě potíže se zamrznutím pali-
va patří mezi nejčastější problémy, které
v zimě řidičům pomáháme řešit,“ po-
tvrzuje Kostaš z Europ Assistance.

„Lidové recepty“ nefungují
Další problémy podle něj mohou
vznikat tím, že se lidé pokoušejí
uvést auto do provozuschopného

Jak ochránit auto i peněženku: otáZkY
pro...
Odtah nepojízdného auta, přivolání lé-
kaře k nemocným turistům na dovolené
v zahraničí či zajištění řemeslníka při
prasklém vodovodním potrubí a jiné
havárii v domácnosti – takové jsou nej-
častější situace, kdy pomáhají asistenční
společnosti. Deset let působení na čes-
kém trhu letos slaví Česká asociace asi-
stenčních společností (ČAAS) sdružující
čtyři nejvýznamnější poskytovatele těch-
to služeb v ČR (Europ Assistance, Global
Assistance, Allianz Worldwide Partners
a Euro-Center Prague).

Položili jsme
několik otázek
prezidentovi
ČAAS, Petru
Boldovi.

Co je podle vás nej-
větší přínos vaší asociace, který může
vnímat veřejnost?
Pro veřejnost je patrně nejviditelnější
projekt Linky pomoci řidičům. Linka
1224 pomáhá českýmmotoristům již
od roku 2015. Obsluhují ji zkušení
zaměstnanci tří call center smluv-
ních asistenčních společností, které
jsou našimi členy. Motorista zavolá
na 1224, kde ho operátor obratem
spojí s asistenční společností jeho
pojišťovny, u níž má sjednanou asis-
tenci buď v rámci povinného ručení,
či havarijního pojištění. Nepopiratel-
ný přínos má Linka pomoci řidičům
nabezpečnost a plynulost silničního
provozu, pro který je rychlé odstra-
ňování překážek ze silnic zásadní.
Dalším projektem, za kterým významně
stojí ČAAS, je Nehodové centrum pojiš-
ťoven. O co jde a jaký je jeho rozdíl proti
Lince pomoci řidičům?
Nehodové centrumpojišťoven (NCP)
vzniklo ještě před Linkou pomoci
řidičům. Tehdy se ukázalo, že poli-
cista, který je přivolaný k dopravní
nehodě, kde řidič není schopný za-
jistit odtah nepojízdného vozidla,
nedisponuje kontakty na odtahovou
službu, která by rychle zprůjezdnila
vozovku. Na tento problém jsme spo-
lečně s Českou kanceláří pojistitelů
zareagovali zřízením neveřejného
telefonního čísla pro Policii ČR, kde
si policista přivolá odtahové vozidlo.
Asistenční zásahy přivolané přes NCP
mají nejvyšší prioritu a upřednostňu-
je se včasnost a kvalita zásahu.
Nicméně asistence dnes nezahrnuje pou-
ze pomoc motoristům, v jakých oblas-
tech se ještě mohou lidé s ČAAS setkat?
Působíme jako most mezi jednotlivý-
mi asistenčními společnostmi. Jedním
z takových projektů je spolupráce
všech členských asistenčních společ-
ností při řešení škod velkého rozsahu.
Pokud například dojde k nehodě au-
tobusu s českými občany v zahraničí,
kteří jsou pojištěni u různých pojišťo-
ven, jsou členské společnosti asociace
schopny koordinovaně postupovat.
Nedochází tak ke zbytečným duplici-
tám v komunikaci. Je zvolen koordi-
nátor asistenční pomoci a konzulové
a zastupitelské úřady se v dané zemi
mohou obrátit na jednotné číslo, kde
je jim sdělen
postup vyře-
šení této kri-
zové situace.

stavu a sahají po „zaručených recep-
tech“ od známých nebo z internetu.
Typické je to u zamrzlého čelního
skla. „Každoročně se najde pár lidí, kte-
ří se námrazu pokouší odstranit stěrači
anebo horkou vodou. Místo toho, aby se
zbavili ledu, ale skončí s poškozeným
nebo prasklým sklem,“ varuje Kostaš.

Pozor na pondělky
a extrémně mrazivá rána
Z dlouhodobých dat Europ Assi-
stance vyplývá, že nejrizikovější
dny jsou na silnicích mrazivé pon-
dělky. Řada lidí totiž po víkendu
zamíří do práce, aniž by předtím
zkontrolovala stav auta. Pokud na-
víc během noci teplota poklesla až
k hranici -20 stupňů Celsia, můžou
zamrzat i dieselové motory. Tako-

vých dnů není během sezony mno-
ho, Europ Assistance jich očekává
asi 15. Nikdo ale neví dopředu, kdy
přijdou.

Zkontrolujte povinné ručení
Podle dat dopravní policie vystou-
pala celková škoda za dopravní
nehody do konce letošního září
na víc než 360 milionů korun. Asi-
stenční služba Europ Assistance
odhaduje, že během letošní zimy
pomůže až 35 000 řidičům v nou-
zi a za celý rok 2018 za ně zaplatí
služby v hodnotě přesahující 200
milionů korun. „Obecný trend je, že
se lidé v rámci povinného ručení častěji
zajímají o asistenční služby. Je to logické,
pokud mají platit víc, chtějí samozřejmě
lepší služby,“ uzavírá Kostaš.

pět rad na Zimu

GLOBAL ASISTANCE a.s.
asistuje v oblastech:

Domácí asistence – 24 hodin denně
7 dní v týdnu: zámečník, elektrikář, topenář,
IT konzultace

Motoristická asistence – 24 hodin denně
7 dní v týdnu: komplexní služby pro všechny,
kteří se ocitnou v nouzi

GLOBAL ASISTANCE a.s.

„JEDEME VŽDY S VÁMI“

Tel.: +4201220
nebo +420 266 799 779

Právní asistence
– 24 hodin denně 7 dní v týdnu:

právní poradenství v široké řadě oblastí
rychlá asistenční pomoc
ve všech státech světa
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Martin
Kormaňák
Jo, špatně
se souloží
na mezích.

inzerce

Beran 21/3–20/4 Váhy 23/9–23/10

Rak 22/6–22/7 Kozoroh 22/12–20/1

Býk 21/4–21/5 Štír 24/10–22/11

Lev 23/7–22/8 Vodnář 21/1–20/2

Blíženci 22/5–21/6 Střelec 23/11–21/12

Panna 23/8–22/9 Ryby 21/2–20/3

Horoskop na pátek 30. 11.

Opustil vás?
Karty řeknou jak dál!

PišteSMS ve tvaru 91RUF
a svůj problém na číslo 904 30 46

GIGANTICKÝÚSPĚCH!
Mé karty vám dobře poradí,

jak ho dosáhnete!
Zavolejte mi na 906 70 30 35

nebo pište SMS na číslo 904 30 55
s kódem 89END a svůj dotaz!kartářka Nikol

Kamarádi vám mohou ote-
vřít dveře k oddechu, ale

také lásce! Nechte se zlákat na rande
s osobou, kterou se vám snaží dohodit.

Jste výřeční, proto vám se-
znamování nedělá žádné

problémy. Flirtujete, bavíte se a nesta-
víte si žádné starosvětské hranice.

Pokud jste zatím bezdětní,
začnete miláčka nenápadně

oťukávat, jak je na tom s myšlenkou na
založení rodiny. Je ideální doba.

Flirtování a románky na jed-
nu noc nejsou před víken-

dem nijak výjimečné. Ani nepočítáte
s tím, že by mohly mít delšího trvání.

Šance k nalezení velké lásky
jsou stále vysoké. Věnujte se

aktivitám, jež vás opravdu baví, pak po-
znáte člověka ze stejného těsta.

Snadno se sblížíte s osobou,
která je vám už dlouho milá.

Nikdy by vás ale nenapadlo, že mezi
vámi přeskočí milostná jiskra.

Zúročíte rafinovanost při se-
znamování i v letitém vzta-

hu. Přesně víte, jaké vlastnosti na sobě
potrhnout, abyste nějak uspěli.

Ve vztahu si ceníte věrnosti.
V uplynulých týdnech jste

se vůbec nebránili flirtování, teď hledá-
te osobu, na níž je spolehnutí!

Zatím nemáte vlastní po-
tomky? Potom začnete s dra-

hou polovičkou diskutovat na zmíněné
téma. Dokázali byste si to představit.

Uvítali byste větší citovou
bouři, na druhé straně buď-

te rádi, že místo italské domácnosti
prožíváte vlídný stereotypní program.

Rozumově si vysvětlíte i ty
situace, kde ostatní znamení

zvěrokruhu ztrácí trpělivost. Osvědčí se
to především v manželství.

Nový vztah sice hledáte vel-
mi intenzivně, ale zakládáte

ho spíše na povrchnostech. Není divu,
že nevypadá moc perspektivně.
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Redakce: Petr Holeček – šéfredaktor; ŠimonMerta – zástupce šéfredaktora. Tištěný náklad ověřuje ABC ČR, člen IF ABC.
Obchodní oddělení, e-mail: sales@metro.cz, inzerce@metro.cz, Brno, tel.: 516 202 521. Tisk: mafraprint – Praha a Olomouc • Evidenční číslo MK ČR E 16400, ISSN 1211 - 7811.
Distribuci zajišťuje Česká pošta, s. p. Vychází denně v pracovních dnech. ©MAFRA, a. s., 2018 nebo uvedení dodavatelé obsahu. Jakékoli užití a šíření částí nebo celku obsahu deníkuMETRO
(včetně jejich překladu) bez písemného svolení vydavatele je zakázáno. Vydavatelství MAFRA, a. s., je členem koncernu AGROFERT.

David Dejwix
Kalábek
Omezuje.
Nemůžu se
opalovat.

Komiks. 5. prosince od 19.00 hrajeme pro dospělé diváky S+H ,,Ve dvou se to lépe...“

Řešení sudoku

NÁROČNÝ
ROK

Vážení a milí čtenáři, dnes si dovolím být trochu osobní. Je to
můj poslední sloupek v tomto roce. Rok 2018 byl pro českou po-
litiku zajímavý. Mohli jste rozhodovat v několika volbách, jak
chcete směrovat svá města a obce, Senát, vybrali jsme hlavu stá-
tu. Prezidentské volby byly vyhrocené, rozdělily společnost,
mnohdy celé rodiny. Dopady jsou stále cítit. Až do léta se sklá-
dala vláda, která by získala důvěru vámi volené Sněmovny, byli

jsme svědky dohadování, slibova-
ní, názorových obratů, osobních
i věcných hádek. Adventní čas je
na Primě ale i časem odpočinku
od politiky, svárů a diskusí na
vážná témata. Užijte si své oblíbe-
né pohádky. Nedělní partie bude
zpátky hned po Novém roce a já
se na vás budu těšit. Se zvědavos-

tí, co nový rok 2019 přinese. Každou neděli vám přineseme na
Primě část politického dění, střípky uplynulých dnů. Slibuji
vám, že pro vás nadále budeme zvát zajímavé hosty, kteří mají
co říct, a já se jich budu důsledně ptát. Partii pro vás od září
nově vysíláme i na Facebooku našeho zpravodajství. Mnoho
z vás si už na to zvyklo a také často reagujete, za což jsem ráda.
On-line a na Facebooku také zpovídám zajímavé hosty v pořa-
du Názory bez cenzury. Bude pokračovat i příští rok, pořad rea-
guje na aktuální události, zveme hosty ze zajímavými názory
nebo se proti sobě konfrontují lidé s rozdílnými pohledy na
svět či konkrétní problém. On-line pořad má tu výhodu, že se
mohou zapojovat i diváci, což často dělají, ptají se a diskutují.
Díky za to. Vaší přízně si všichni vážíme. Přeji vám klidné a ra-
dostné Vánoce. A ať je ten nový rok dobrý.

Výrok dne

Filip
Zuska

Vůbec ne,
v zimě konečně

ožívám.

Anketa Omezuje vás zima v běžných aktivitách?

Dopisy a vzkazy

Sto tisíc čtenářů
V minulém týdnu jsem
byla opět demonstrovat,
nelíbí se mi, že vítězí lži
a vulgarity politiků. Dost
dlouho jsem si říkala, že
nemá cenu si zaplevelovat
mysl něčím, co stejně ne-
mohu ovlivnit, ale premié-
rovo nikdy mě zvedlo ze
židle. Za pár dní poté mi
přistál na mail článek,
kde popisuje sugestivně ja-
kýsi Filip Fuchs, že byl
údajně naverbován jako
demonstrant pohlednou
dívčinou, která mu slíbila
přivýdělek 2500 korun,
když se zúčastní. Tak se
prý zúčastnil, provolával
doporučená hesla a na
závěr obdržel onu sumu
plus, světe, div se, prý od-
znáček Sorose. Dovedu si
představit, že lidé, kteří
na demonstracích nikdy
nebyli, tohle vezmou
jako skutečnost. Pokud
vím, tak demonstraci fi-
nancovali jen a jen drobní
přispěvatelé a vše je na
transparentním účtu na
internetu. Jenže uvedený
článek má na netu sto ti-
síc čtenářů, dále se šíří
a netroufám si odhadovat,
kolik čtenářů má tato kar-
dinální lež ve skutečnosti.

MARIE KASALOVÁ

dopisy@metro.cz,
www.facebook.com/
denikmetro

V dopisu uveďte jméno a adre-
su. Metro si vyhrazuje právo edi-
tovat dopisy.

Sloupek

TEREZIE
TOMÁNKOVÁ
MODERÁTORKA PARTIE NA PRIMĚ

Citát

Slibuji vám,
že pro vás nadále
budeme zvát
zajímavé hosty.

VTIP TÝDNE
S DOBRÝM
KORCEM

Pacient: „Pane doktore,
tak jak dopadly moje

testy? Jaké jsou výsledky?
Umírám nedočkavostí.“
„No tak nedočkavostí

úplně ne…“

Vtip Vlasty Korce
poslouchejte každé všední
ráno v 8.50 na Rádiu Impuls.

Impuls pro Metro

„Země, i když leží
blízko Ruska, mají
právo na vlastní

rozvoj.“
ANGELA MERKELOVÁ
NĚMECKÁ KANCLÉŘKA

Prezident Putin nese zodpověd-
nost za to, že se zhoršila situace
v Kerčském průlivu mezi Černým

a Azovským mořem.
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Pleťová kosmetika
bez konzervantů,
parabenů a barviv
nabízí řešení pro
mladou i zralou
pleť – a navíc je
zcela veganská!

Ať už vás trápí mastná pokož-
ka, trpíte na suchou pleť,
nebo jste právě objevila první
vrásky, v lékárnách BENU,
kde je Skincode exkluzivně
k dostání, najdete tu nejlepší
péči ověřenou samotnými lé-
kárníky.

Švýcaři jsou známí svou
pečlivostí a přesností, a to pla-
tí i v oblasti péče o pleť. Zá-
kladním principem Skincode
je dokonalá znalost kůže a re-
spektování jejího genetické-
ho kódu. Značka pracuje se
sofistikovanou směsí přírod-
ních extraktů (komplex alp-
ských bylin), biotechnologic-
kými přísadami určenými
pro zdravotnictví a opírá se
o nejmodernější technologie
a postupy. Produkty Skinco-
de se dělí do dvou základních
řad – Essentials a Exclusive.
Řada Essentials je určena ze-
jména těm, kteří začínají po-
zorovat první vrásky,mají su-
chou pleť nebo je naopak trá-
pí mastná pokožka či sklony
k akné. Řada Exclusive je ur-
čena pro zralou pleť a zahrnu-
je péči orientovanou na revo-
luční ošetření pleti.

Řada Skincode Essentials
Všechny produkty řady Es-

sentials obsahují CM-glukan,
který zlepšuje vlastní obran-
né mechanismy pleti a chrá-
ní ji proti oxidačnímu stresu
vyvolanému UVA a UVB záře-
ním.
Zakladatel značky Skinco-

de objevil CM-glukan během
působení na popáleninové
jednotce intenzivní péče, kde

zjistil, že látka perfektně pů-
sobí při léčbě popálenin a dět-
ského ekzému. Začal se o ni
blíže zajímat a zakompono-
val ji do složení produktů.
Díky tomu vyvinul péči, kte-

rá pomáhá k odolnější pokož-
ce, jež se dokáže lépe chránit
před agresivními vlivy okolní-
ho prostředí.

Naše tipy:
24h revitalizační krém
Tento bohatý, sametově

hladký zvlhčující krém je ideál-
ní pro pleť, která již vykazuje
známky stárnutí. Stimuluje
proces obnovy buněk a posilu-
je přirozenou obranyschop-
nost pleti.
Jeho zpevňující a vrásky re-

dukující vlastnosti z něj děla-

jí ideálního pomocníka pro
každodenní použití.
Dárková kazeta
Skvělým tipem na vánoční

dárek je dárková kazeta s 24h
revitalizačním krémem a Re-
vitalizačním očním krémem.

Řada Skincode Exclusive
Řada Exclusive je vyvinuta

speciálně pro ty, kteří mají
sklon k suché a dehydratova-
né pleti s patrnými známka-
mi stárnutí i bez nich. Je urče-
na zejména pro ženy s nor-
mální, smíšenou, suchou
nebo velmi suchou pokož-
kou. Pomůže jim vylepšit
zdraví, vitalitu a celkový
vzhled pokožky.
Klíčovou složkou produktů

této řady je aktivní regenerač-
ní komplex na obnovu buněk
druhé generace. Skládá se
z peptidového komplexu a bi-
ologicky aktivního kolagenu,
který zlepšuje strukturu ple-
ti. Přináší nový rozměr hydra-
tace a významné vyhlazení
mimických i dlouhodoběj-
ších vrásek.

Náš tip:
Omlazující sérum proti

vráskám
Omlazující sérum nasazuje

do boje komplex látek, které
redukují vrásky, vyhlazují po-

kožku a přispívají k její rege-
neraci.
Sérum zároveň omlazuje

pleť na buněčné úrovni, tak-
že jde opravdu do hloubky.
Navíc obsahuje fotoreflekto-
ry, díky nimž je vaše pleť oka-
mžitě rozjasněná.

O víkendu začíná v Praze MS
ve florbale, položili jsme tři
otázky sportovnímu expertovi
Fortuny Romanu Kovaříkovi.

Kdo je favoritem nadchá-
zejícího šampionátu?

Florbal je stále trochu speci-
fický sport, kde je poměrně
úzká špička. Mistrovství světa
doposud vyhrály jen severské
celky Švédska a Finska, teore-
tickou šanci na vítězství mají
ještě Švýcaři a rovněž domácí
celek. Jasným favoritem podle
bookmakerů Fortuny jsou kaž-
dopádně Švédové, stejně tak
reprezentaci „Tre Kronor“
věří i sázkaři, na zlato Švédů
míří 85 procent tiketů.

Získají Češi medaili?
Národní tým letos trénuje

finský expert Petri Kettunen,
který dokázal vyhrátMS s Fin-
skem v roce 2016, takového
trenéra Češi nikdy neměli.
K tomu je potřeba přičíst vý-
hodu domácího prostředí, za-

plněná O2 arena bude pro
hráče povoleným dopingem.
Bronz je tak určitě v silách
českého národního celku.

Na co si lze u Fortuny vsa-
dit při MS ve florbale?
Kromě kurzů na zápasy je

možné si vsadit na počty bra-
nek v utkání, o kolik branek
vyhrají favorité, u zápasů čes-
kého týmu budou v nabídce
i střelci. Florbalová utkání bu-
dou rovněž v nabídce sázek
live, takže si na ně lze vsadit
i v průběhu zápasu, což je
hodně populární záležitost,
zejména když lze řadu utká-
ní sledovat v televizi.

Vánoční trhy v Lysé nad La-
bem se tradičně konají od pát-
ku do neděle v týdenním in-
tervalu.
Již první víkend od 30. listo-

padu do 2. prosince můžete
nakoupit nadílku pro vaše ra-
tolesti, kterým ji nadělí Miku-
láš s jeho družinou andělů
a čertů. Více než dvě stovky
prodejců na každémze tří ter-
mínů nabídnou vánoční dár-
ky od potravin a lahůdek
přes knihy, porcelán a hrač-
ky až po zlaté šperky či luxus-
ní kožené zboží. Mezi nejoblí-
benější dárky patří vánoční
ozdoby. Ve valné většině je
zboží od prvovýrobců, tedy
za velmi příznivé ceny. Po ce-
lou dobu je připraven trh
uměleckých řemesel a dílnič-
ky pro děti, hrací koutky, ská-
kací hrad a kolotoč.
Druhou sobotu, 8. prosin-

ce, vystoupí herečka Bára Ště-
pánová. Na další dny jsou při-

praveny hudební, taneční
a sportovní vystoupení dět-
ských souborů, ochutnávky
nebo hrací plochy pro děti.
Vše vyvrcholí v sobotu

15. prosince, při finále soutě-
že „Vypečené cukrování“
s Pavlínou Filipovskou. Výher-
ce nejlepšího cukroví se
může těšit na víkendový po-
byt pro dva v Lázních Po-
děbrady. Od 16 hodin proběh-
ne vánoční koncert Petry Čer-
nocké.

Proti vráskám 3x ARCHIV

Dárky pro celou rodinu. Na
Polabských vánočních trzích

Roman Kovařík FORTUNA

Omlazující krém

Fortuna. Češi si jdou na
mistrovství pro medaili!

Vánoční trhy v Lysé nad Labem MAFRA

Revitalizační set

Vánoční tip z lékárny:
dermokosmetika Skincode

Tradiční trhy v Lysé

Otevřeno je každý den od
9 do 17 hodin, vstup na vá-
noční trhy je zdarma.

● Mikulášské trhy proběhnou
od 2 . do 4. prosince.

● Stříbrné trhy se konají od
9. do 11. prosince.

● Zlaté trhy budou od 16. do
18. prosince.
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Rodiče dali synovi
originální jméno.
Úřady nejsou
nadšené.

Na francouzskou justici se ob-
rátil matriční úředník s po-
chybnostmi o tom, zda syn ro-
dičů, kteří jsou fotbalovými
fanoušky, může nést křestní
jména Griezmann Mbappé
na počest dvou mistrů světa
z letošního roku – Antoina
Griezmanna z madridského

Atlétika a Kyliana Mbappého
z pařížského PSG. Píše o tom
francouzský tisk.
Chlapec se narodil tento

měsíc ve střední Francii. Mat-
riční úředník ale usoudil, že
křestní jméno složené z pří-
jmení dvou útočníků národ-
ního týmu by mohlo být pro-
ti zájmům dítěte, a požádal
prokurátora republiky o po-
sudek.
Bude-li vysoký státní úřed-

ník stejného názoru, může
soud pro rodinné záležitosti
následně křestní jméno dítě-
te změnit nebo zrušit. ČTK

IntimníOstatní
• Koupím lovecké trofeje-zvě-
ře žijící v ČR i v zahr., shozy, pa-
roží, parohy, parůžky, rohy, vý-
robky z paroží (lustry), obrazy
s vycp. ptáčky. 603480866187126

Práce - nabídka
• Chcete být součástí české vy-
davatelské firmy s 25letou tra-
dicí? Přijďte rozšířit náš úspěš-
ný tým a prodávejte inzertní
plochy v námi vydávaných tis-
kových produktech. Nabízíme
nadstandardní provize 25 –
27,5% z obratu (obvyklý výdě-
lek 40 – 80 tis. Kč měsíčně),
práci v místě bydliště, služeb-
ní auto a další benefity.Životo-
pisy zasílejte na e-mail:
manager@kompakt -cr .cz
nebo volejte na tel.:
325 613 594.185441

Byty - nabídka
• Prodám krásný byt 3+1 u
metra Budějovická Praha 4.
Bližší info na tel. 603440566.
Jsem vlastník bytu, RK nevolej-
te!187385

Zprávy krátce

Pod Šilhavým
jsou výše
Čeští fotbalisté si v no-
vém vydání světového
žebříčku FIFA polepšili
o šest míst a posunuli se
na 42. příčku. Pro výběr
trenéra Jaroslava Šilhavé-
ho to znamená nejlepší
umístění od loňského
srpna, kdy národnímu
týmu patřila 40. pozice.

Bude chybět. Za
tři roky poprvé
Reprezentační obránce
Jan Kolář má poraněnou
nohu a poprvé za více
než tři roky v angažmá
v Chabarovsku bude
Amuru chybět. Bývalý
pardubický hokejista
hraje za Chabarovsk od
sezony 2015/16, od té
doby odehrál bez pauzy
v Kontinentální lize
všech 205 zápasů.

Panenka má
kulatiny
V neděli oslaví 70. naro-
zeniny fotbalová legen-
da Antonín Panenka, kte-
rý je stále po světě slav-
nější než většina součas-
ných reprezentantů.
A to především kvůli
dloubáku z ME v Bělehra-
du 1976. ČTK

• Vysoké podpatky, kožené
korzety a hodně žhavé zážitky!
NOVINKA. Sexy holky v kůži!
Napiš SMS ve tvaru 80BNA
a text na 909 15 50

• Jsem Tina, 23 let. Rozešla
jsem se s přítelem. Na vztah teď
nemám. Sex mi ale chybí. Zavolej
mi na 909 90 99 25 nebo mi rov-
nou napiš SMS na číslo 909 15 40
s kódem 53PLJ a tvůj text!

E.M.A. Europe sro, POBox 14, Praha 05, 110 05, tech. zaj.Materna,
od 18let,1sms/50Kč, 1min/90Kč včDPH,max. délkahovoru

15minut, www.ema.bz,www.platmobilem.cz

Obě „křestní jména“ při reprezentačním tréninku AP

Hertl se trefil, ale na body to nestačilo
Útočník Tomáš Hertl (na snímku) se v NHL zapsal po osmi zápasech mezi střelce, šestým
gólem v sezoně však neodvrátil prohru hokejistů San Jose 3:5 v Torontu. Hertlova chvíle
přišla v 11. minutě v přesilovce. Útočník Kevin Labanc chtěl z pravého kruhu přenést hru
na druhou stranu na najíždějícího Logana Couturea, ale jeho přihrávku tečí ztlumil domá-
cí obránce Travis Dermott, čehož pohotově využil před brankou číhající slávistický odcho-
vanec, který rychlou otočkou srovnal. AP

Kancelář řádkové inzerce: Václavské náměstí 1, palác koruna, Praha 1,
po-pá 8.30 -17.00 hod. Tel: 225 065 177, 178

Hned tak se nevrátí
Španělský veterán Pau Gasol (vlevo) má únavovou zlome-
ninu nohy a jeho absence v sestavě San Antonia se výraz-
ně protáhne. Osmatřicetiletý trojnásobný mistr Evropy
a dvojnásobný šampion NBA s Los Angeles Lakers proží-
vá nejhorší sezonu v zámoří. Od zranění chyběl basketba-
listům Spurs už jedenáct zápasů. Zkušený pivot nehraje
od 7. listopadu. Zranění se původně nezdálo vážné, ale
další vyšetření odhalilo zlomeninu a basketbalista opět
dostal na pravou nohu ortézu. AP

Jméno?
Griezmann
Mbappé
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Vminulosti byla
zimní pauza i více
než tři měsíce.

Letošní podzimní část Fortu-
na ligy skončí 17. prosince
zápasem Jablonce se Slavií,
pouhý týden před Štědrým
dnem. Tak pozdě ligový fot-
bal v kalendáři nikdy nebyl.
V aktuální sezoně se ale

musí za podzim stihnout
odehrát rekordních 19 kol,
protože na jaře se nekončí
po 30. kole jako obvykle, ale
následovat bude nadstavba.
Zimní pauza se tak smrskne
na necelých osm týdnů, pou-
ze do 8. února.
Tento krok kritizoval pro

Metro před startem sezony
bývalý ligový útočník Petr
Švancara. „Hrát v prosinci
je šílené a předpokládám,
že se to odrazí v návštěvnos-
ti. To by musel být opravdu
atraktivní zápas, aby přišli
fanoušci ve větším počtu
i v zimě,“ řekl Švancara.
Podobný názor uvedl už

letos na jaře bývalý hráč
Dukly a reprezentace Ladi-

slav Vízek. „Fotbal se hraje
pro diváka, ale když je mi-
nus deset, tak nepřijde.
Podle mě je důležitější hrát
na dobrých terénech a před
slušnou návštěvou,“ uvedl
Vízek pro Českou televizi.
Například loni se hrál po-

slední podzimní duel nejvyš-
ší soutěže 3. prosince. Po
16 kolechměla Plzeň neuvě-
řitelných 46 bodů, když ani
jednou neprohrála a pouze
jednou remizovala. Také to
ji nakonec dovedlo k titulu.
Hned v první sezoně sa-

mostatné české ligy končil
podzim 14. kolem 28. listo-
padu. Dva zápasy se dohrá-
valy dokonce až v březnu.

V něm začalo i jaro. V sezo-
ně 2006/2007 se končilo
4. prosince a tehdy se stihlo
odehrát 17 kol. Na start jara
se čekalo přes tři měsíce.

Je pravda, že prosincové
termíny pro některé kluby
v minulých letech zajímavé
byly. V tomtoměsíci se totiž
pravidelně hrají poslední zá-
pasy základních skupin
Ligy mistrů a Evropské ligy.
A hráči se tak po skončení li-
gového podzimu museli
udržovat v kondici. Letos
bude na 12. prosince spolé-
hat Plzeň, která přivítá AS
Řím v Lize mistrů a bude
doufat v udržení třetíhomís-
ta, jež jim zajistí jarní účast
v Evropské lize. Slavii čeká
v Edenu Petrohrad ještě
o den později.

Například v anglické Pre-
mier League žádná zimní
přestávka není. Naopak v zá-
pasech kolemVánoc lidé be-
rou stadiony útokem. V ně-
mecké bundeslize se letos
bude hrát ještě 23. prosince,
ale pak je necelý měsíc zim-
ní přestávka. Den před Štěd-
rým dnem se bude hrát i ve
Španělsku, kde si poté odpo-
činou dva týdny. PUR

Duel z prosince 2017MAFRA

DVD a muzeum
Film o Slavii s názvem
Spolu jsme silnější vy-
chází na DVD a od zítra
bude k dispozici ve slá-
vistickém fanshopu za
190 korun. Od zítřka
také bude pro veřejnost
naplno otevřeno dvoupa-
trové muzeum klubu.

Vánoční dárky
Až do Štědrého dne bude
denně od 9 do 21 hodin
otevřen fanshop Slovanu
Liberec také v Obchod-
ním centru Nisa. Do po-
dobných prostor se mo-
hou vydat také fanoušci
Zlína. Lze se potkat s hrá-
či ševců v multikině Gol-

den Apple Cinema od
9. do 11. prosince, vždy
od 15 do 19 hodin. K dis-
pozici budou také suve-
nýry z fanshopu. Spolu
s otevřením stánku v OC
Olympia Teplice, který
bude od zítřka do
23. prosince připraven
pro fanoušky, míří do
prodeje i kalendář klubu
na rok 2019. MET

Nejdelší podzim
v ligové historii

Zprávy krátce
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Komentátor stani-
ce O2 TV Sport Jan
Homolka glosuje
17. kolo fotbalové
Fortuna ligy.

Tak nám Plzeň zase ukázala,
v čem je silná. Jakmilemá vel-
ký zápas, povětšinou to zvlád-
ne. Říkal to trenér Vrba před
promrzlým večerem v Lužni-
kách. A hráči tomu prostě
věří a vypadá to, že zase pře-
čkají zimu v pohárové Evro-
pě. Jenže nesmí zapadnout,
že nás vzhledem k novému
systému ligy čekají ještě tři
kola na domácí scéně, a tam
musí jít euforie z vyloupení
Moskvy stranou.
A to proto, že Slavia se na-

dechla k trháku. Po dvou
ztrátách hochů z Plzně je roz-
díl mezi kandidáty na titul už
čtyři body. Navíc herně Plzeň
v lize tápe. Zub času je ne-
úprosný a zkrátka bez pří-
spěvků útočníka se to dlouho-
době musí projevit. Víte, kdy
dal naposledy „hroťák“ Plzně
gól? Asi předměsícem a v lize
na konci srpna. I tak bez Kr-
menčíka a s tuze neproduk-
tivními Chorým a Řezníčkem
nějak mistr proplouvá. Nyní
zajíždí do Olomouce. Tam je
skvadra, které prostě nerozu-
mím. Ztrácí rozjeté zápasy,
dostane čtyřku od Bolky, ale
něco mi říká, že v Plzni není
bez šance. Vždyť v Doosan
Areně kradla i Příbram, navíc
Plzeňané mají v hlavách i no-
hách emočně i fyzicky nároč-
nou moskevskou misi. V Olo-
mouci by udělali nejlépe, kdy-
by se nedívali na tabulku. Ale

ono to jaksi nejde, strašák se-
stupu či při nejmenším potá-
cení se ve skupině o přežití je
blíže, než si kdokoli ze Sigmy
může jen představit.
Ovšem pak tady máme

Spartu. Odmysleme ztrátu de-
víti bodů a vše okolo. Ale ty
poslední dva výkony? Co to
mělo bejt? Slavíte 125 let
a předvedete nekoukatelnou
a bezemoční kopanou. Jasně,
kdyby Stanciu dal penaltu,
řeklo by se – body jsou body.
Ale jak Sparta vysvětlí, že
doma za stavu 0:0 není schop-
na ničím soupeře v závěru do-
stat pod tlak a zaskočit? To je
asi větší zklamání než nějaké
body. Že tomu prostě chybí
„šťávička“.
A málem Sparta vypadla

také z poháru v Opavě, která
šetřila opory. Už jen to, že si
nováček dovolí nenasadit Šro-
ma, Zavadila, Kayambu,
Kuzmanoviče do mače proti
Spartě, leccos ukazuje. Jsem
moc zvědav, jakým projevem

se Sparta bude prezentovat
na Slovácku. A zase se baví-
me o tom, že Sparta tam čtyři
roky nevyhrála! Navíc domá-
cí s novým koučem a demoli-
cí Baníku v zádech. Spartu
prostě nikdo šetřit nebude,
ale ona je ta, která má určo-
vat trendy a s nástrahami si
poradit. Jedenáctka, která na-
stoupila za Opavu, je dalším
důkazem, že přehnaný re-
spekt před velkoklubemz Let-
né nemá už prakticky nikdo.
V pondělí si vyjedu právě

do Opavy. Na útulný stadio-
nek, kde se hraje všem špat-
ně. Nástrahy specifického
prostředí prověří aktuálně
jasně nejlepší tým ligy, praž-
skou Slavii. Ta bude taky po
pohárovém výjezdu a nečeká
ji nic snadného. Nahecovaný
tým, který má srdce na pra-
vémmístě, by mohl uvažovat
o nějakém zisku, když před-
vede svůj strop. Takový, jako
v 15. kole proti ostravskému
Baníku.

Program 17. kola

Pátek 30. 11. od 18.00
Teplice–Liberec
Sobota 1. 12. od 15.00
Mladá Boleslav
–Karviná
Sobota 1. 12. od 17.00
Slovácko–Sparta
Neděle 2. 12. od 15.00
Bohemians–Dukla
Příbram–Ostrava
Neděle 2. 12. od 17.00
Plzeň–Olomouc
Pondělí 3. 12. od 17.00
Jablonec–Zlín
Pondělí 3. 12. od 18.00
Opava–Slavia

Jan Homolka ARCHIV

Plzeň se bude snažit
udržet v závěsu. Hostí
rozporuplnou Sigmu




